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Pünkövesd programajánló 

Katona Klári 
Katona Klári azon kevesek közül való, akik nem alkusznak. Azon kevesek közül, akik meg-

mutatkozásainak miértje, célja van. Így épített országos ismertséget és kapott elismeréseket. Le-
gendássá lett dalaihoz, személyéhez generációk kötődnek. Az évtizedek haladtával egyre újabb 
területeket hódított meg. A Közelség című  könyv méltó folytatása gazdag életútjának. Lapjain 
az élet, a mindennapok, az igazi férfi-nő kapcsolat, az egymásra figyelés, az érzések, gyermek-
életek s apró csodák világába vezet minket, azok észrevételére hív. Írói bravúrja, hogy miközben 
sorain keresztül felfedezéseket hoz, együttgondolkodást kínál, nem válik tanítóvá.  „Közelség – 
Együttlét Katona Klári egyéni, írói világában” címmel könyvbemutatóval egybekötött előadást tart 
a művésznő május 29-én, hétfőn, 16.00 órától az Alkotóházban. /www.katonaklari.com/ 

 
 

Pendelyes 
A Soproni Pendelyes Kulturális Egyesületet a táncos gyermekek szülei hozták létre 1995-ben azzal a céllal, 

hogy anyagi, erkölcsi hátteret biztosítsanak a tánccsoport hagyományőrző tevékenységének.  A szervezet a fő 
tevékenysége a Pendelyes és a Sopron Táncegyüttes támogatása, a gyermekek és a fiatalok művészeti nevelése, 
népi hagyományok felkutatása, és felelevenítése, népmű-
vészeti tárgyak gyűjtése, rendezvények szervezése, a nép-
tánc oktatása és az oktatás elősegítése. Az egyesület a 
soproni GYIK rendezvényközpont bezárása óta élénk 
kapcsolatot ápol Sopronkövesddel. A Soproni Pendelyes 
Kulturális Egyesület két alkalommal is szórakoztatja a 
Pünkövesd látogatóit.  Május 27-én, szombaton reggel, 
9.00–11.00 óra között pünkösdi játszóházba várják a ki-
csiket, nagyokat, május 29-én 18.00–19.00 óra között 
pedig a Szent László kápolna előtti téren várják az érdek-
lődőket egy népzene+tánc applikációval. /https://
pendelyes.hu/ 

 

Kiscsillag zenekar 
   A Kiscsillag zenekar 2005 tavaszán alakult, három olyan zenészből, 
akik a 90-es évek elején már játszottak együtt a Kispál és a Borz zene-
karban. Egy szép napon Lovasi András felfedezte magában a szunnya-
dó riffelős szólógitárost, vásárolt egy megfelelő hathúros hangszert és 
szólt a Kispál és a Borz egykori dobosának, Bräutigam Gábornak, az ős
-Kispál basszusgitárosnak, Ózdi Rezsőnek, valamint a Kispál és a Borz 
kültagjának, Leskovics Gábornak, ugornának már össze egy próbára. A 
próbák olyan jól sikerültek, hogy egyik követte a másikat és hamarosan 
összeállt a Kiscsillag zenekar első koncertműsora. A koncertműsort 
koncertek, sőt klub- és fesztiválkoncertek sorozata követte…  
Talán a frissesség, talán a kötetlenség, talán a hobbizenekar-jelleg miatt 
laza, üde, karcos és spontán, kellő mennyiségben kibukott, genyó és 
kegyetlen, a megfelelő árnyalatokban érzelmes és szívhezszólós, épp 
annyira gúnyos, megfejtős, valóságos és kitalált, amennyire kell.  A 
zenekar élő koncertjét a Rendezvényparkban, május 27-én, szombaton, 
este 19.00 órától élvezheti a Pünkövesd rendezvénysorozat közönsége. 
(Belépődíj: 2000 Ft, korlátozott számban megvásárolható a Látogatóköz-
pontban.) /https://kiscsillag.egyuttes.info/biografia/ 

http://www.katonaklari.com/
https://kiscsillag.egyuttes.info/biografia/
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Mennyi minden! 

Csak ámulok és bámulok, máskor meg sírva nevetek. 
Ámulok, mert annyi minden történik ebben a faluban, 
hogy olykor csak kapkodom a fejem; bámulok, mert a 
falu egyre jobban fejlődik, s szinte mindig van valami 
új látnivaló, amikor megérkezem; és sírva nevetek, 
mert örülök, hogy ilyen kedves emberek lakják, akikkel 
jó találkozni, beszélgetni, jó, csak úgy, együtt lenni.  

Sok-sok alkalommal olvassuk a szívhez szóló köszö-
nőleveleket, amelyeket azok írnak, akik részt vettek 
valamelyik rendezvényünkön, túránkon. És olyan is 
akad, aki arról ír, hogy mennyire vonzza őt a falu szép-
sége, rendezettsége, tisztasága és nyugalma.  

Hálásan olvassuk ezeket a sorokat. 
Pünkösd közeledtével mindig megélénkül a falu. Per-

sze, a falu vezetői és a kulturális programszervezők 
(húúú, ez nagyon hivatalosan hangzik, így inkább azt 
írom, hogy a Lányok) mindent megtesznek azért, hogy 
a falubelieknek eszükbe se jusson kitenni a lábukat 
innen ezen a három napon. Program lesz bőven, ki-
csiknek, nagyoknak, gyerekeknek, szülőknek. Játék, 
zene, koncert, színház, gyerekműsor, tánc és mulatozás 
sok-sok színhelyen. Egyik kedvenc helyszínem a pün-
kösdirózsa-kert, amelyet mindig körbeleng a május 
illata, a gyerekek zsivaja és a zenés versek rímjei. A 
Rendezvénypark új helyszín lesz – nekem is, mert nem 
láttam még vendégfogadásra készen – , s a tágas teret 
remélhetőleg „színültig” megtöltik majd a látogatók.  

A zene, vers és színház mellett elgondolkodunk majd 
az élet nagy dolgain is. Ez is kell! Én azt gondolom, így 
kerek a világ. Pál Feri atya visszatérő vendégként tart 
majd előadást a Kápolnánál, Katona Klári, aki bár a 
zenéjéről ismert egy egészen más oldaláról mutatkozik 
be. A programokról a – teljesség igénye nélkül – rövid 
ajánlókat is olvashatnak a lapban. 

A kerek világhoz az is hozzátartozik, hogy megosszuk 
azokat az információkat, amelyek szinte mindenkit 

érintenek. A projekteket, a fejlesztéseket, a nem nyert 
pályázatokat, az adományokat, a büszkeségeinket és 
persze a nagy terveket is. Új utak, napelempark, jár-
da… És még sok más lehetőség. A lehetőség nem azt 
jelenti, hogy nem kell érte tenni, hanem azt, hogy váll-
vetve, együtt kell haladni a cél felé. Ezekről is olvashat-
nak majd a polgármester úr cikkében.  

Visszanézünk időben többször is. Emlékezünk vitéz 
Somogyváry Gyulára, olvashatunk az egyházi körmene-
tekről, az elmúlt időszak zarándoklatairól, s szokás sze-
rint, bepillantunk a veteményeskertbe is megismerve 
egy újabb növény jótékony hatásait. A kissé elfeledett 
csicseriborsó kerül terítékre. 

És ott vannak a lélekemelő gondolatok, amelyek mos-
tanában gyakorta kiszaladnak a kollégák tollából. Sze-
retettel olvasom az írásaikat, mert mindig van bennük 
egy-egy olyan gondolat, amely engem is megérint. 

Az Életfa gondolatvilága, jelentése az első helyen áll. 
A jövő nemzedékeit jelenti. De jó, hogy vannak! S de 
jó, hogy egyre többen lesznek. Jó érzés egy-egy új leve-
let, egy-egy új nevet látni a fán, s megismerni Sopron-
kövesd legújabb és legkisebb polgárait. 

Olvasom a cikkeket, mert ez is a dolgom, s meg-
megállok egy-egy gondolatnál, néha magam is elmélá-
zok, hogy én vajon mit is gondolok erről. Azt gondo-
lom, hogy kellenek az ilyen gondolatok, hiszen egyfajta 
„zavaros” világot élünk. Kellenek a régi dolgok, ame-
lyekre jó visszaemlékezni, kellenek a hagyományok, a 
szívből szóló mesék, amelyek emberi értékeket közvetí-
tenek, és kell a hit. Hit a világban, hit az Istenben – 
kinek-kinek szíve szerint –, hit az emberek jóságában, 
és hit abban, hogy az ezekben az írásokban megfogal-
mazott gondolatok eljutnak az emberekhez…  

 
A sor végtelen, de én is hiszek az emberekben! 

Kalma r Erika  

Fő szerkesztő  
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Mostanában egyre gyakrabban villannak be gyermek-
kori emlékképek. Lehet, hogy öregszem? Legyenek ezek 
az emlékeim jók vagy rosszak, az idő megszépíti őket.  

 

Emlékek 
 

Hihetetlen, de már történelem, hogy falunkban a ha-
tárőrök járőröztek (ők voltak mai polgárőreink elődei). 
Általában az ország túlsó végéből sorozták be őket. A 
több éves ittlét kicsit kövesdivé tette őket. Fociztak a 
helyi csapatban, a díszasztalnál ültek az ünnepi megem-
lékezéseken, ahol mi kék vagy piros nyakkendőben 
(kisdobosként vagy úttörőként), síppal (dobbal) felsze-
relve, büszkén feszítettünk. Ezeket a katonákat bátran 
szólítottuk meg az utcán is: „katona bácsi van jelvény?” 
Ők levették a sapkarózsájukat, leszakították a gombju-
kat (amit a laktanyában könnyen pótoltak), mi pedig 
gyűjteményünk becses darabjaként őrizgettük vagy cse-
réltük a kincseket.  

Nyári kora reggelek. Megáll a pótkocsis traktor a ház 
előtt és két férfi, gőzölgő, frissen szecskázott zöldet vil-
láz le a hidunkra. Amit betalicskázva a tehenek kaptak 
meg. Néha mezítláb beleálltam ebbe a meleg összedarált 
természetbe, néha csak a nyitott ablak függönye mögül 
bámultam a rutinos mozdulatokat. Egyszer-egyszer, a 
függöny mögött állva, meg is ijedtem, amikor „Postás” 
Jenő a napi újságot  – a postaláda helyett – a nyitott 
ablakon röptette be. 

Az igazi filléres emlék „fagyizáshoz” kapcsolódik. To-
rokfájósként kikönyörögtem, hogy legalább egy gombóc 
fagyiért elmehessek az „Icik” cukrászdába. – Jó, de csak 

egy gombóc – mondták otthon megadóan és kezembe 
nyomták a szokásos 50 fillért. Kértem is büszkén az egy 
gombócos, 50 filléres fagyit a cukiban. Közölték, hogy 
mostantól nagyobb lett a fagyis kanál és a legkisebb 
gombóc is 1 forintba kerül (szerintem már ez is áreme-
lés volt). Sírva, fagyi nélkül mentem haza. De, ha ez az 
eset nincs, talán nem is emlékszem ennyire filmszerűen 
erre a pillanatra.  

Vajon mostani szemünk fényeinek mik lesznek majd a 
pici, de mégis életre szóló emlékei? Ők ugyanúgy már 
egy letűnt, de utólag idilli korra emlékeznek?  

Vajon teljesen véletlenül megőrzi-e emlékünket vala-
melyikük emlékezete? 

 

Élmények 
 

Cikkemet a pár napos élményeimmel folytatom. Bol-
dogságban úsztunk az anyák napjához közeli Életfa-
avatón. Öröm volt látni a szüleikkel azt a 2022-ben szü-
letett 16 kisgyermeket, akik falevelet kaptak az Életfán. 
A bölcsődések, óvodások, iskolások fogadták, köszön-
tötték őket, mint a mögöttük jövő, friss generációt. Jó, 
hogy a szülők Sopronkövesden maradtak, a beköltözők 
pedig Sopronkövesden képzelik el jövőjüket. Köszönet 
érte! Öröm volt látni a májusfaállításon is a sok csalá-
dot, gyermeket, akik a Cifraszűrösök jóvoltából évről-
évre továbbviszik ezt a régi hagyományt.  

Iskolásaink egy osztálya a „Határtalanul” pályázat jó-
voltából felvidéki testvértelepülésünkön, Alsóbodokon 
és környékén járt. A pályázat programja szerint a tria-
noni békeszerződéssel elcsatolt területeken látogatják 
meg a magyar vonatkozású emlékhelyeket. Az utazás 

által mind nekik, mind 
fogadóiknak tovább 
erősödhet a magyar-
ságtudata.  
Iskolásainkat – a 
Gyermekekért Alapít-
vánnyal közösen – ez 
évben is félmillió fo-
rinttal támogattuk a 
Mozaik Kiadó könyve-
ivel, azokkal, amelyek 
nem szerepelnek az 
államilag finanszíro-
zott listán.  

Fü lő p Zőlta n 

pőlga rmester 

Filléres emlékeim 

Önkormányzati hírek 
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 Az elmúlt héten a turisztikai pályázati forrásból be-
szerzett napvitorlát adományoztuk az iskolának, ezzel is 
növelve az árnyékos területet az iskolaudvaron. 

Civil szervezeteink ez évi támogatását egy külön táblá-
zatban láthatják. Vannak hivatalosan be nem jegyzett, 
de tevékeny civiljeink is. Tevékenységük műveléséhez 
szükséges eszközök beszerzésére nyújtottunk be pályá-
zatot a Leader Egyesülethez. Sajnos, a „7Határon” ke-
rékpáros pályázatunk nem nyert támogatást, ennek elle-
nére megtartjuk Fülesen a Somogyváry Gyula tiszteleté-
re tervezett emléktúrát és koszorúzást.  

A Trianoni évforduló idejére (június 4.) időzítették 
határon túli kapcsolataink is a rendezvényeiket. Míg az 
egyik önkormányzati küldöttség ekkor a vajdasági test-
vértelepülésünkön, Tóthfaluban lesz, addig a másik kül-
döttség a felvidéki Nagykövesdre, a Kövesdek Találko-
zójára utazik. És még Fertőbozon is várják tőlünk ezen 
a hétvégén önkormányzatunk képviseletét.   

 

Lehetőségek 
 

Lehet, hogy gyermekorvosi rendelés indul az egész-
ségházunkban? Lehet, hogy újabb szélerőművek kerül-
nek a falu határába? Lehet, hogy a jelenleg megtermelt 
szélenergia tárolására önálló beruházás indul? Lehet, 
hogy hidrogéntermelés kezdődik a faluban, amellyel 
majd járműveket hajtanak? Lehet, hogy magánklinika 
épül a falunkban? Lehet, hogy az üresen álló grófi mag-
tár kulturális centrumként újul meg? Hatalmas LEHET-
őségek, amelyek önkormányzatunknál eddig is priori-
tást élveztek. Hiszen az egészség, a környezettudatos-
ság, a kultúra és a hagyományok eddig is nagy hang-
súlyt kaptak. 

Sikeres pályázataink eredményeként a tavasz folya-
mán elkészült a Lajos majori út aszfaltozása és a mel-
lette lévő dűlőút murvázása. Ugyancsak megújult a lak-
tanya előtti veszélyes járdaszakasz. Termelői piacunk 
újabb árusokkal színesedett. A termelői piac bővítése, a 
pályázatból beszerzett tejautomata népszerűsége is to-
vább növekedett, így a tejtermelő kérésre, nagyobb tar-
tályt állított forgalomba és rendszeres az utántöltés is. 
Köszönjük!  

Pályázati forrás nélkül már 3 beruházás is lezajlott a 
tavasz folyamán. A Liliom2 lakópark utcái járdát kaptak 
(köszönet az utca lakóinak a murvaterítésért), a kotecsi 
vendégház belső felújításon esett át, a volt fűrésztele-

pen, a Rendezvényparkban, pedig a programokra ké-
szülünk tereprendezéssel, épületkarbantartással, villany-
szereléssel és a rendezvénysátor átköltöztetésével. A 
sátor átköltöztetése már nem lehet akadálya a sportcsar-
nok kivitelezési munkáinak. Nagy öröm, hogy a Ho-
mokluk mellett elkészült egy napelempark. A valamiko-
ri szeméttelep egy részének napelempark céljára való 
értékesítése és az iparűzési adó is további bevételt jelent 
az önkormányzatnak.  

A Gasztropiknik helyszíne megmaradt! Augusztus 20-
án 100 külföldi is velünk együtt mulathat azon a han-
gulatos szabadtéri helyszínen, amely Pete István jóvoltá-
ból került az önkormányzat tulajdonába. Ismételten 
köszönjük! Köszönet a húsvéti Fészekrablás ötletgazdá-
jának, szervezőjének, helyszíneinek és az eső ellenére is 
kitartó családoknak!  

Beszámolóm időszakában a legrégebbi történések közé 
tartozik egy méltó március 15-i megemlékezés és egy 
Somogyváry verses est megemlítése. Jó volt ott lenni, jó 
volt magyarnak és sopronkövesdinek lenni. Kívánom 
minden Kövesdinek és Idelátogatónak, hogy a PÜN-
KÖVESD keretében érezze jól magát a Zöldszívű fa-
lunkban! Gyönyörködjön a falu szépségében és látniva-
lóiban, a rózsakertben, élvezze a programokat! És fus-
sunk össze ezentúl a Látogatóközpontunkban is, amely 
sok érdekességgel, információval, helyi termékekkel 
várja a betérőket! 

Még egy fontos dolog! Kérek Mindenkit, hogy tisztel-
je meg szomszédját, a faluközösséget és az ideérkezőket 
azzal, hogy – felszólítás nélkül is – tisztán és kaszáltan 
tartja a háza előtti területet! Emlékeznek még? Szomba-
ton este az egész falu söprögetett a ház előtt, hogy va-
sárnapra a falu a legszebb arcát mutassa. És mindenki a 
saját portája előtt söprögetett… 
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Civil szervezetek támogatása 

11/2023. (II.23.) önkormányzati határozat 
 

Sopronkövesd község Önkormányzatának Képviselő-testülete a helyben érdekelt szervezetek, egyesületek 2023. 
évi támogatásáról az alábbiak szerint döntött:   

Sorszám Szervezet neve 2023. évi támogatás 
 összege (Ft.) 

1. Sopronkövesdi Horgász Egyesület 350 000 

2. Sopronkövesdi Nyugdíjas Egyesület 350 000 

3. Kövirózsa Kulturális Egyesület 1 500 000 

4. Sopronkövesdi Labdarúgó Club 1 500 000 

5. Vöröskereszt Helyi Szervezete 200 000 

6. Sopronkövesdi Polgárőr Egyesület 1 000 000 

7. Sopronkövesdi Határőr Hagyományőrző Egyesület 100 000 

A falu szélén, a Homokluk melletti 
területet a Raaba Top Kft. mint 
projektcég vásárolta meg. A fejlesz-
tő az a BNRG Kft., amely az or-
szágban már több helyen is fejlesz-
tett, telepített, illetve üzemeltet nap-
elem-rendszereket.  
Pusztai Péter, a cég vezetője el-
mondta, hogy a projekt tervezése és 
az engedélyeztetése még 2019-ben 

megkezdődött, és a napelempark idén júliusban kezdi 
meg majd az elektromos áram termelését. – A terület 
azért érdekes, mert ez egy inert hulladéklerakó, ame-
lyen csupán 60 cm földréteg van. Mi egy olyan innova-
tív technológiát dolgoztunk ki, amely lehetővé teszi, 
hogy a tartószerkezetet ne a szokásos 1,5-1,8 méter mé-
lyen tegyük le, hanem elegendő legyen a rendelkezé-
sünkre álló 60 cm mélységű talaj is. Ilyen területen ed-
dig még nem telepítettünk napelem-rendszert. A tartó-
szerkezet is a BNRG Kft. fejlesztése, ezzel lehetővé vá-
lik, hogy más rekultivált vagy másra nem használható 
területre is tudjunk napelemet telepíteni -– mondta az 
ügyvezető, hozzátéve, hogy a beruházás bekerülési költ-
sége 230 millió forint, amely teljes egészében magántő-
ke, sem banki hitelt, sem támogatást nem vettek igény-
be a fejlesztéshez. Ennek a mintegy 1000 napelemből 

álló rendszernek a teljesítménye 0,5 MW (megawatt), 
ami azt jelenti, hogy 170-180 család éves elektromos 
áram szükségletét tudja kielégíteni zöld energiával. A 
megtermelt áramot az energiahálózatba táplálják be, a 
szerződés 25 évre szól. – A BNRG Kft. 2015 óta foglal-
kozik napelem-rendszerekkel. Cégünk négy üzletágban 
tevékenykedik: foglalkozunk projektfejlesztéssel, eddig 
200 MW napelemparkot fejlesztettünk, ami mintegy 
400 000 panelt jelent. A kivitelezési üzletágunk össze-
sen 300 MW teljesítményű naperőműveket épített az 
ország különböző pontjain. Az üzemeltetési üzletágunk 
pedig összesen 130 MW teljesítményű naperőművet 
felügyel, és emellett van egy lakossági és kisvállalati 
üzletágunk is – ismertette röviden a cég tevékenységét 
Pusztai Péter. 

Napelempark Sopronkövesden 

Azt már megszokhattuk, hogy bármerre járunk az országban számtalan helyen, hegyen-völgyön, sík területen ha-
talmas napelemparkokat látunk. A zöld energiáé a jövő, és Sopronkövesd, a „zöldszívű falu” ennek szellemében 

követi a trendet. 



7 

 

2023 
Az útvonalbejárás megkezdődött 

Békegyaloglók 

Az első világháború kezdetének 100. évfordulóján 
2014. július 28-án, 33 nemzetközi „gyalogló” indult út-
nak, hogy az ausztriai Bécsből Szlovákián, Magyaror-
szágon, Horvátországon és Szlovénián át az olaszorszá-
gi Triesztbe gyalogoljon a European Peace Walk – Eu-
rópai Béke Sétaút felavatása alkalmából.  

A sétálók azért jöttek, hogy gyászolják az I. világhábo-
rú pusztításait, ezzel együtt ünnepeljék a nyitott határo-
kat, a békét, amely ma már ismert ezekben az egyedül-
állóan gyönyörű országokban. Több mint 600 km-t gya-
logoltak békére, emlékezésre és megbékélésre töreked-
ve, olyan országokon keresztül, amelyek hatalmas mér-
tékű szenvedést és veszteséget éltek át. 

Az azóta eltelt évek során nagyon szoros és különleges 
barátságok szövődtek a sétálók és vendéglátóik között, 
akik elképesztően sok vendégszeretetet nyújtottak 
mindannyiunknak!  

A séta útvonala azóta megváltozott és fejlődött, most 
már 2 részből áll – a Hungarian Walk of Friendship – 
Magyarországi Barátság Sétaút, amely kb. 180 km hosz-
szú és Soprontól Sopronkövesden, Kőszegen, Dozma-
ton, Szentpéterfán, Őrimagyarósdon, Szentgyörgyvöl-
gyön át Lentiig tart, és a European Peace Walk –
Európai Béke Sétaút, amely körülbelül 330 km hosszú, 
Lentitől Horvátországon és Szlovénián át az olaszorszá-
gi Triesztig tart.  

2014-ben a sétálók az iskola aulájában aludtak torna-
termi szőnyegeken, együtt vacsoráztak Fülöp Zoltán 
polgármesterrel és barátaival, közben helyi dallamokat 
dúdolva. A helyi orvos is eljött a sérülések gondozására, 
és egy élelmiszerszállító kocsi szállította a reggelit a fá-
radt, de boldog sétálóknak. A falubeliek ezután elkísér-
ték a sétálókat, hogy körbevezessék őket a kis falujuk-
ban, az erdőn át egészen Kőszegig.  

A sétálók mindig is szívesen szálltak meg Sopronkö-
vesden, és vannak, akik sokszor visszatértek, hogy meg-
ismerjék Sopronkövesd kultúráját, történelmét, barátok-
kal találkozzanak, és megszálljanak a város kényelmes, 
új szálláshelyén. A Covid–19 megállította a sétálókat, 
de 2023-ban visszatérnek! 2023 májusában és júniusá-
ban csak néhányan sétálnak majd, de remélhetőleg a 
jövőben visszatérnek teljes létszámmal, hogy élvezhes-
sék Magyarország szépségét és a hosszú út során kötött 
barátságokat. 

      Péter Zsanetta 
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egy ember aki katona lett és egy katona, aki ember tudott maradni!  

Emlékezet 

vitéz Somogyváry Gyula  

Élete 
 

1895. április 21-én 
született Fülesen (ma 
Nikitsch Austria) 
Freissberger Julius 
néven. 

Somogyváron 
nevelkedik 

Budapesten teszi le 
az érettségi vizsgát, 
ahol a család, az Ybl 
Miklós u. 2. szám 
alatt lakott. 

Érettségi után újságíróként dolgozik. 
1914 augusztusában az elsők között vonult be 

önkéntesnek a Monarchia hadseregébe. 36 hónap 
frontszolgálata alatt megjárta az orosz, a román, majd 
az olasz frontot. 

1918-ban főhadnagyként szerelt le, utána 
asztalossegédként dolgozik. 

1919-20-ban az Őrvidék megtartásáért folyó 
harcokban aktív szerepet vállal. 

A Kis-Trianon palotában aláírt békét, mely 
szülőfaluját is elcsatolja az anyaországtól soha sem 
tudta elfogadni. 

Tagja az Ébredő Magyarok Egyesületének.  
1920-tól a Magyar Távirati Iroda dramaturgja, 

osztályvezetője, majd irodalmi igazgatója. A hangjáték 
magyarországi meghonosítója elnevezője. 

1929-ben Horthy Miklós vitézzé avatta. Nevét ekkor 
változtatta Freissbergerről Somogyváryra. 

1930-as évek hozták meg az irodalmi sikert. A 
Virágzik a mandula című regénye angol, olasz és 
német fordításban is olvasható. 

1936 őszétől a csornai választókerület országgyűlési 
képviselője lett.  

Tagja a Petőfi társaságnak. 
Tagja a magyar-lengyel kapcsolatok ápolását célul 

kitűző Magyar Mickiewicz Társaságnak. 
A Magyar Parlamentben a zsidótörvények ellen 

szavaz. 
1938-ban a kassai bevonulás után Somogyváry 

szervezte és szólaltatta meg az új kassai magyar rádiót. 
1944. március 21-én este a Gestapo letartóztatja és 

Mauthausenbe deportálja 
1945 áprilisában tér haza, 49 kilóra fogyva. 
1945. december 6-án 4 évre eltiltották az újságírástól, 

rádiózástól. 
1950 novemberében Kistarcsára internálták. Cél a 

megfélemlítés volt. 
1953. február 12-én máig tisztázatlan körülmények 

között hal meg Budapest határában egy mentőautóban. 
 
Halála után két nappal földelték el a rákoskeresztúri 

temető 301-es parcellájának jeltelen sírjában. 
Maradványait 1990 után azonosították.  

Felesége kérésére újratemetésére 1992. február 14-én 
39 évvel az elföldelése után került sor az új köztemető 
301-es parcellájában. 

 

Emlékezete 
 
2012-ben posztomusz Magyar Örökség díjjal 
tüntetik ki. 
1995-ben emléktáblát állítottak tiszteletére, 
a budapesti Ybl téri lakása közelében. 
Somogyváron, a templom nyugati falán 1992-ben 
állított emléktáblával tisztelegnek az ott töltött hat 
évnek. Dunaharasztiban utcát neveztek el róla. 

https://hu.wikipedia.org/wiki/1995
https://hu.wikipedia.org/wiki/Budapest
https://hu.wikipedia.org/wiki/Ybl_Mikl%C3%B3s
https://hu.wikipedia.org/wiki/Somogyv%C3%A1r
https://hu.wikipedia.org/wiki/B%C5%B1nb%C3%A1n%C3%B3_Szent_M%C3%A1ria_Magdolna-templom_(Somogyv%C3%A1r)
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Fülöp Zoltán polgármester 
Ma úgy éreztem, jót tettünk. Meghitten, nem hival-

kodva, lélekemelő versekkel, díszőrséggel, alkalmi kiállí-
tással emlékeztünk Somogyváry Gyulára. Jót tettünk, 
hisz nem hagyjuk feledésbe menni egy olyan EMBER 
emlékét, aki mindig egyenes volt, mindig a jóért tett, 
önzetlenül. Egy trianoni országhalál után, a politikai 
áramlatok viharában is szilárdan állt és példát mutatott 
emberségből, hazaszeretetből, még ha ezt saját és csa-
ládja sorsa bánta is. Örömmel jelentettem be a verses 
est végén, hogy Somogyváry Gyula iránti tiszteletből 
javasolni fogom a Képviselő-testületnek, hogy a követ-
kező új utcát róla nevezzük el, ápoljuk emlékét, hiszen 
szülőfaluja Füles már Ausztria területére került, így ott 
emlékének ápolására nem számíthatunk. Gyula diák! 
Emléked őrizzük. 

 

Papp Attila színművész 
Második alkalommal volt szerencsém részt venni Ka-

zinczy Péter szervezésében és jóvoltából egy közös vers-
felolvasó esten. Ez az alkalom több szempontból is pél-
daértékű számomra. Az egyik, és talán a legfontosabb 
az a megható lelkesedés és áhítat, amivel a versfelolva-
sásban részt vevők – diáktól a polgármester úrig – és a 
hallgatóság egésze fordult a versekhez. A közös élmény-
hez, amely megidézte Somogyváry Gyula életét és élet-
művét. Látni azt, hogy mindenki (és szép számmal vol-
tunk jelen!) azért van ott, mert nyitott, érdeklődő és 
közös gondolkodásra hivatott. Éppen ezért, ennek az 
alkalomnak közösségépítő ereje is feltétlenül volt. A 
másik fontos érték, maga az az értékmentő szándék, 
amely Somogyváry emlékezetét és üzeneteit kívánja 
tovább örökíteni. De magát a kihalófélben lévő líra mű-
faját, a versek szeretetét is. Ez manapság nagy szó, és 
hiánypótló! Nagy boldogság volt ezt megtapasztalnom. 
És ezúton is köszönöm Péternek, hogy időt és energiát 
nem sajnálva életre hívta ezt a közös délutánt, és meg-
hívott engem is! Gratulálok! 

 

Mikus Dávid vendég 
Először is leszögezném, hogy nem vagyunk (sem én, 

sem a feleségem) a magyar irodalomban jártas szemé-
lyiségek. Irodalomismereteink alapműveltségi szinten 
kimerülnek és érdeklődési körünkbe sem „tartozik”. 
Jobban mondva tartozott… Ugyanis: egy kedves ismerő-
sünknek köszönhetően alkalmunk adódott a február 12-
én, Sopronkövesden megrendezett, vitéz Somogyváry 
Gyuláról megemlékező verses esten részt venni. Határo-
zottan állítom, hogy ami ott várt ránk az maradandó 
élményt nyújtott! Kezdve a témához kapcsolódóan be-
rendezett terem hangulatával, a fegyver kiállításon, az 

est folyamán végig díszőrséget álló katonákon át, a szí-
nészi játékkal egybekötött felolvasásokig, mind emelték 
az est színvonalát. Itt kiemelném a Petőfi színház mun-
katársa, Papp Attila a Versest vendégszínészének közre-
működését, aki tehetségével tovább növelte a színvona-
lat. Lenyűgözött bennünket. Köszönetet szeretnék mon-
dani minden résztvevőnek a belefektetett energiájukért. 
Munkájuk meghozta gyümölcsét! Le a kalappal előttük! 
Külön köszönet Kazinczy Péter főszervezőnek és a 
megemlékezés megálmodójának, hogy megismertette 
velünk, és bepillantást nyújtott vitéz Somogyváry Gyu-
la, egy igaz hazafi magánéletébe és a magyar népért 
folytatott sokoldalú küzdelmeibe egyaránt. Szóval kul-
turálódtunk, érdeklődési körünk bővült és még jól is 
éreztük magunkat. Remek este volt! 

 

Tudor Benjamin vendég 
Tudor Benjamin vagyok, 13 éves és Ausztriában la-

kom születésem óta. Ilyen előadáson még nem voltam, 
de nagyon tetszett. Sok érdekes és jó verset hallottam, 
amibe néha teljesen bele tudtam élni magam, főleg, 
amikor a Papp Attila adta elő. Gyula diák verseit Péter 
úgy rakta egymás után, mintha egy történetet hall-
gattam volna. A háborús tárgyak érdekesek voltak, a 
fegyvereket meg is lehetett fogni. A szünetben a pogá-
csa, a sütik és a meleg tea nagyon ízlett. Volt zsíros ke-
nyér is, amit én nem szeretek, de Anyukám annál job-
ban. Köszönöm ezt az élményt! 

 

Raffai Géza vendég 
Aktív részese lenni egy irodalmi műsornak, az min-

denképpen különleges élmény. Ha még őszintén beval-
lom azt is, hogy a költőről jószerével semmit sem tu-
dok, akkor az újabb ok a fokozott várakozásra. Ahogy 
megismerjük az életútját, jönnek sorban a versei, egyre 
jobban magaménak érzem. Szívet melengető életképek, 
az öreg cseléd történetéből szeretet árad. Szívszaggató 
sorok a háborúba menő fiait búcsúztató anyáról. A 
front borzalma tapintható közelségbe kerül. Eszembe 
jutnak nagyapám elbeszélései a doberdói harctérről. 
Máig nem felejtem, amint megmutatta Bátaszéken, a 
vasútállomáson azt a kutat, ahol a frontra indulván fel-
tölthették a kulacsaikat vízzel. A harctéren napi egy 
liter víz volt a fejadagjuk (ivásra, mosakodásra). A há-
borúnál csak az utána következő „ország csonkolás” a 
szörnyűbb. Mi tagadás, remeg a hangom, amint felolva-
som a versét. Innen is fel lehet állni, építkezni lehet és 
kell is. Aztán jön az újabb háború. Az ordas eszmék 
tobzódása nem tűri az ilyen embereket, mint Somogy-
váry Gyula. Nem tűnt hosszúnak a hosszúra sikeredett 
műsor. Örültem, hogy részem lehetett ebben a jóban.   

Est vitéz Somogyváry Gyula verseiből 

Február 12-én délután vitéz Somogyváry Gyula magyar költő, író, politikus, katona, rádióigazgató életét, munkás-
ságát ismerhettük meg versein keresztül. A résztvevőkkel, vendégekkel a műsor után beszélgettünk. 
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Nem könyvből, szívből meséltem... 

Menyha rt Ildikő  

Ó vődavezető -helyettes 

Világunk 

Ezzel a dallal kezdtem azt a mesémet is, amellyel gyer-
mekcsoportomat örvendeztettem meg egy hétfő regge-
len. Nem könyvből, szívemből meséltem azt, amit saját 
magam éltem meg a mély erdőn, tavaszi kankalinok, 
ibolya virágok, salátaboglárkák és megannyi más csodás 
élőlény társaságában. A Gerecse vidékén jártam, Agos-
tyánban, és oda vittem el képzeletben őket is. És a mese 
végén az onnan hozott vörös mészkő kavicsokat potyog-
tattam a varázslásban jártas, csukott szemű kisóvodása-
im markába.   

De aggodalomra semmi ok, itt és most, más mesét 
mondok.  

Akkortájt születtem, amikor még a falvakban élő em-
berek állattartással és földműveléssel foglalkoztak. Abba 
nevelődtem bele, hogy a természetet óvni és védeni kell, 
az abban élő állatokért, növényekért felelősséggel tarto-
zik az ember. A mi kis falunkban mindenki rendbe tar-
totta a portáját, a földeket megművelte, nem szemetelt 
sem utcán, sem erdőben. Az emberek saját szatyorral 
jártak boltba, a zöldhulladékot tyúkoknak szórták, a 
kilyukadt piros lábosba magot vetettek, és a kinőtt ruhát 
más hordta tovább. Belém nevelték, hogy lekapcsoljam 
a villanyt és annyi vizet folyassak, amennyi éppen a 
kézmosáshoz kell. Így tanultam meg szüleimtől, pedig 
ők nem is tudták mi a környezetvédelem, az újrahasz-
nosítás és a fenntarthatóság. Csak egyszerűen megbe-
csülték és felelősnek érezték magukat a teremtett világ-
ért. Vallásos emberek lévén mindezért a Jóistennek tar-
toztak elszámolással és neki adtak hálát mindenért, amit 
a természet kincsként megadott.  

Ezt az örökséget kaptam és viszem tovább. Tudatosan 
élek magán és hivatásombeli életemben egyaránt, ahogy 
manapság mondani szokás, környezettudatosan.  

Vagy mégsem eléggé!? 
Ugyanis az „Úton a „Zöld Óvoda felé” című képzésen 

kapott, ökológiai lábnyomunk kiszámítását célzó kér-
déssor alapján 3,3 hektár az ökológiai lábnyomom.  

Ez valójában kicsivel kevesebb, mint a magyarországi 

3,6 hektáros átlag, mégis jóval meghaladja az évente, 
optimálisan felhasználható természeti erőforrások 2,5 
hektáros kapacitást. Egy szó, mint száz, van még bőven 
tenni valóm. Akit érdekel a téma, javaslom olvasson 
utána. Elgondolkodtató lesz.  

E kis kitérő után, térjünk vissza a Gerecse vidékére, 
ahova azért indultam, hogy átvegyem azt a tanúsítványt, 
amelyet az említett képzés követelményeinek sikeres 
teljesítéséért kaptam.  

Vártam az utazást. Egyrészt azért, mert nem jártam 
még a Tatai-medence és a Gerecsei Tájvédelmi körzet 
területén. Másrészt azért, mert a képzést a Természetes 
Életmód Alapítvány szakemberei tartották, akik ezen a 
vidéken végzik közhasznú tevékenységüket. Egyesületük 
részt vett a fenntarthatóságra nevelés nemzeti stratégiá-
jának kidolgozásában, az ehhez kapcsolódó pedagógiai 
munka fejlesztésében és a „Zöld Óvodai hálózat” megal-
kotásában is. Természetközeli bázisuk az erdő mélyén 
fenntartható gazdálkodást folytat. 25 hektáros területen 
a táj, a természet, a gazdaság harmóniáját közvetítik 
minden korosztály számára. Igyekezettel fenntartják és 
működtetik, képzéseket, táboroztatásokat szerveznek. 
Elődeink tapasztalata, józan paraszti észjárása és termé-
szet-tisztelete szerint élnek. Szaktudásuk mellé, végre 
embert is társíthattam. 

Mély erdőn ibolya-virág, 
elrejt jól a boróka-ág. 
Minek is rejt az az ág, 
gyere, tágas a világ, 

mély erdőn ibolya-virág. 



11 

 

Ismerd fel! 
 

Az alábbi képen egy apró részlet látható egy sopronkövesdi 
látványosságról. Ha kitaláltad, melyik nevezetességünket ábrá-
zolja, küldd el a megfejtést a kovesdihermesz@gmail.com címre, 
vagy a 30/308-6375-ös telefonszámra, legkésőbb 2023. június 30
-ig. A helyes megfejtők  ajándéksorsoláson vesznek részt. Előző 
játékunkra nem érkezett helyes megfejtés. 

J
á

té
k

 
Csodás nap volt. Bár most visszagondolva, eszembe 

jut, hogy reggel még szemerkélő esőben öleltük meg 
egymást, mégis napsütötte és tartalmas volt. Nemcsak 
azért, mert tizenegynéhány óvónéni örömteli találkozá-
sáról szólt ez a nap, hanem azért, mert más volt, mint 
egy sima kirándulás. Időutazás volt ez a javából, amit 
én a sopronkövesdi Tájház falain belül is úgy szeretek 
élni. Csak ott, a gyertyános-tölgyes erdőben jelen volt a 
történelem, a természet és az ember, egymással szoros 
együtthatóságban, újrateremtve. Mindez kizárt belőlem 
aznapra minden mai gondot és bajt. Harmóniát éltem 
és teljességet.  

A cégéres fogadóba invitálásunkkor, simán belekerül-
hettem volna a középkori vándor bőrébe. Úgy, hogy 
megérkezve, a fogadós fatálban tálalja elém a sültet, 
kupában a bort, én meg jóízűen hozzálátok az elfo-
gyasztásukhoz. Nem is kerestem volna a dolog valóság-
tartalmát, csak benne lettem volna és kész. Hiszen eh-
hez, olyan nagyon adott volt a szellemi és tárgyi kör-
nyezet. A nyitott kemencében lobogó tűz, az ácsolt bú-
torzat, bárány és kecske prémek, mécsvilág és a szíves 
fogadtatás. A messziről jött vándor, akár így, akár úgy, 
de érdeklődve hallgatta a vidék történetét. Az Árpád-
kori lelőhelyek feltárását, a középkori Bánffy-féle urada-
lom középkori életét, a Szent Jakab út részekén itt hala-
dó Gyöngyök útját és a kiszolgálására épült, régmúlt 
időket idéző Via Margaritárium zarándokház létét. 

Aztán innen kilépve a mese folytatódott, valóságosan. 
A tavaszi erdő éledt, pompázott és áradt. A madarász 
éppen örvös légykapót gyűrűzött, az óvodapedagógus 
kolléga játékba ágyazottan a helyi növénytársulást mu-
tatta, az „örökerdő” minősítésű tölgyesben erdőmegfi-
gyelő pontokra és madárodúkra leltünk. Az Ökofalu 
lakó és gazdasági épületei vályogtéglás, szalmabálás és 
boronafalú építési technológiáikat mutatták. És mivel itt 
szolgálnak, hát békében együttműködnek a tetőzetükön 
elhelyezett napelempanelekkel.  

A mesében háztáji is van, egy önfenntartó majorság 
őshonos állatokkal, szőlőültetvény, gyümölcsös, kony-
hakert, gyógynövényes. A domboldalakon és a völgy-
ben őshonos gabonát, alakor búzát termelnek. Minden-
nek a csodának a közepén Környezet és Természetvé-
delmi Oktatóközpont működik, nyári szabad foglalkoz-
tatókkal, erdei interaktív táblákkal, pottyantós illemhe-

lyekkel. Itt zajlanak a természetes és környezettudatos 
életmód alakítását és a fenntartható fejlődést népszerű-
sítő táborok és képzések. Minden adott hát, hogy mű-
ködjön és jó ügyet szolgáljon. Mégis érezzük, ennél 
több kell. A mese több szereplőt kívánna, hisz a lelki és 
szellemi elköteleződés mellé, komoly fizikai erő és per-
sze anyagi ráfordítás is szükséges. Helyi példát hozva, a 
2003-ban megkezdett körtemplom rekonstrukciós és 
építési munkálatai a mai napig húzódnak. A Rotunda, 
még freskóira vár, bár a körülötte létesített emlékerdő 
területe egyre csak növekszik.  

És itt van az a pont, ahol az agostyáni mese kinövi 
magát a Gerecse völgyéből. Mert ez már nem is mese, 
hanem „tudom az élet súlya, tudom a világ gondja”.  

Legyünk hát többen, akik elmegyünk és látjuk, akik 
megérezzük és rádöbbenünk. Akik felelősen kezdünk 
gondolkodni a teremtett világ sorsáról. Hiszen a Földet 
nem apáinktól örököltük, hanem unokáinktól kaptuk 
kölcsön. És nekem is lesz unokám, meg neked is.  

Mi lesz velük?  
Tudni fogják boldogan énekelni: 

Lombos fán fütyül a rigó, 
Napfényben dalolni de jó. 

Dalolj vígan, te rigó, 
Télen nyáron az a jó. 

Lombos fán fütyül a rigó. 
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Tő th Zsüzsanna 

Hitvallásaim II. 

– Hiszek az emberben! 

Hiszek, mert, ha nem tenném, azt jelentené, hogy fel-
adtam. Tudjuk, mióta ember él a Földön, közösségek, 
civilizációk nőttek ki a semmiből, virágoztak és elbuk-
tak. Megsemmisültek mintha sosem lettek volna. A 
nagyravágyó uralkodók kiváló tudósok, politikusok, 
vallási vezetők és harcosok segítségével meghódították a 
végtelent is az évezredek alatt. Ültek a dicsőséges győze-
lem trónusán egy kicsit, és eltűntek. Következményként 
persze szükségszerűen megtörtént számos területen a 
fejlődés, ami a következő generációk életét könnyebbé 
tette. Milliók halálának és nyomorúságának árán. 

Ma régészek sepregetik a port ecsetjeikkel a történelmi 
maradványokon. 

Hiszem, hogy az emberi elme határtalan. A fejlődés-
hez és a sikerhez nincs szükség zsarnokságra, uralko-
dásra, vérontásra. Hiszem, hogy egymásra figyelve, 
együtt gondolkodva, egymást meghallgatva, magunkat 
olykor kissé háttérbe szorítva – teret adva másoknak, 
egymást segítve sikeresebb lehet az ember. 

Hiszem, hogy az utolsó óra könnyebb lesz, ha azt hi-
hetjük, talán tudtunk valakinek a terhéből levenni, talán 
hozzá tudtunk adni valami jót valaki életéhez, hogy 
nem volt hiába való. 

Amíg azt gondoljuk, hogy mások szerencsésebbek, 
hogy nekik könnyű, nem fogunk tudni senkivel jól 
együtt működni. Igazán boldogok sem lehetünk, mert 
van egy kis harag és irigység bennünk. 

Mindenkinek küzdelem az élete. Van, aki többnek, 
tökéletesebbnek lát másokat magánál. Ő a kisebbrendű-
ség érzésével küzd. Valaki beteg-
ségekkel, más a gyermekének a 
gyógyulásáért, megint más a há-
zastársa elvesztésével küzd. Van-
nak, akik rosszindulatú szom-
széddal vagy főnökkel, mások 
rossz anyagi helyzettel küszköd-
nek. Van, akit minden nap ter-
rorizálnak a családjában, valaki 
más a magánnyal küzd. Van 
olyan, aki a rossz döntései miatt 
vádolja magát, esetleg a gyávasá-
ga miatt. Sokaknak kell újra és 
újra felállniuk a padlóról. 

Mind egyformák vagyunk. 
Mindannyian nehézségekkel él-

jük az életünket, de próbálunk boldogok lenni. Keres-
sük az örömöket, az élményeket és a békét. 

Korunk egyik legnagyobb kihívása embernek marad-
ni. A média (tv, rádió, újság, internet) azt sugallja, hogy 
akkor vagyunk értékesek, ha népszerű helyen étkezünk, 
valami olyan ételt, amit a celebek fogyasztanak. Nem 
sejtve, hogy ők komoly összegekért fogyasztják és vise-
lik nyilvánosan ezeket a termékeket. Azt is láthatjuk, 
hogy teljesen normális dolog háromhavonta szakítani és 
közben jó hangosan pocskondiázni egymást, mert az is 
rendben való, hogy mások előtt alázzuk, akit szerettünk. 
Helyén való, ha egy lánynak minden porcikája látható, 
és annyira emancipált, hogy bizony háztartást sem kell 
vezetnie, dolgoznia sem kell, hiszen ő egy olyan érték, 
akit kitűntetés eltartani.  

Ugyanakkor azt is sugallja, hogy senkik sem vagyunk, 
ha nem úgy viselkedünk, ahogyan a nagymenő sztárok 
a képernyőn. Teljesen rendben van, ha minden aprósá-
gon felhúzzuk magunkat, kiakadunk, mert nincs elég 
önfegyelmünk és türelmünk a barátainkhoz, a kollégák-
hoz vagy a családunkhoz. Ostobák vagyunk, ha nem 
veszünk be minden enyhe problémára azonnal egy 
szem pirulát. Hetente legalább egy bulit illik szervezni, 
ahol az alkoholfogyasztás kötelező, különben lúzerek 
vagyunk. Nyaralni is csak olyan helyre menjünk, ahol 
legalább húsz féle élmény vár bennünket. Olyan értékek 
vagyunk, akiknek minden alanyi jogon jár. Nem baj, ha 
kevés a jövedelmünk, van hitel mindenre. A lényeg, 
hogy vásároljunk meg mindent, ami kapható.  

Világunk 
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Bemutatkozás 

A médiából tanuljuk a normát. 
Szépen lassan elfelejtjük az igazi értékeinket. A tisztes-

séget, a méltóságot, a józan paraszti észt, a küzdést és a 
kitartást, a tiszteletet és az alázatot (egymás, a mun-
kánk, a természet stb. iránt), a tudást, a kritikus gon-
dolkodást, a szeretetet és az elfogadást, a megengedést 
és a megértést, az adott szó jelentőségét, szinte min-
dent, amitől emberek vagyunk. 

Mi lesz így velünk? 
Én mégis hiszek az emberben. Hiszem, ha tisztelettel, 

szeretettel és türelemmel viseltetünk magunk és mások 
iránt a munkahelyünkön és a kapcsolatainkban, akkor 
sokkal könnyebbek és örömtelibbek lesznek a napjaink. 
Mindenki túlterhelt, mindenki cipeli a saját keresztjét. 
Ha nem ártunk, már akkor is sokat tettünk a másikért 
és önmagunkért. Ha nem tartunk be, hanem segítjük a 
kollégánk munkáját, akkor megelégedettséggel és jó 
érzéssel megyünk haza a családunkhoz.  

Amikor nem feltételezünk rossz szándékot senkiről, 
akkor nyugalmat biztosítunk magunknak, nem kell 

azon mérgelődni napokig, hogy XY micsoda aljas és 
gonosz ember. Miért is foglalkoznánk ilyesmivel? 

Nem tudhatjuk, hogy miért cselekedett éppen úgy az 
illető. Lehet, hogy egyszerűen meggondolatlan volt, 
mert fáradt, vagy éppen a problémáin járt az esze.  

Az emberek minden döntésüket az adott pillanatban 
rendelkezésre álló, legjobb képességeik alapján hozzák 
meg. A lehető legjobbat akarva. Ha az ember az adott 
pillanatban fáradt, elkalandozott stb., előfordulhat, hogy 
nem a nekünk tetsző módon viselkedik. Ekkor is tud-
nunk kell, hogy bármit mondott, vagy tett, abban a pil-
lanatban az volt a legtöbb, ami tőle telt. Nem hibáztat-
hatjuk. Nem akart rosszat. 

Mi is ugyanígy teszünk minden pillanatban. 
Hiszem, hogy az ember képes folyamatosan tanulni és 

változni. Hiszem, hogy a jó szándék vezérli és visszata-
lál az igazi értékeihez.  

Hiszem, hogy egymás nélkül nem vagyunk senkik. 
Mindez csak rajtunk múlik, embereken. 

Szent Lőrinc (Lorenzo) templomok találkozója Rómában   

Április 24-én hajnalban indult Nagylózsról a helyi és 
környékbeli zarándokokkal megtelt busz Rómába, érke-
zés előtt megtekintettünk egy Dómot Orvietóban. Más-
nap Ferling György nagylózsi plébános úr vezetésével 
részt vettünk a Szent Lőrinc Bazilikában rendezett ün-
nepségen. A különböző országokból jött csapatok a 
saját zászlajuk alatt vonultak be a szentmise kezdetére. 
A helyi főrendező üdvözölte a megjelenteket, köztük 
voltak spanyolok, peruiak, argentinok is. Szó esett 
Szent Lőrinc életútjáról, vértanúságáról, majd minden 
csapat vezetője rövid, bemutatkozó beszédet követően 
emléklapot és emléktárgyat vehetett át.  

Még aznap délután városnéző séta keretében megte-
kintettük a Colosseumot és környékét. Szerdán délelőtt 
a Szent Péter téren pápai audiencián vettünk részt, Fe-
renc pápa tőlünk karnyújtásnyi közelségben 
autózott tovább, már a budapesti útra gondol-
va? A csütörtök és a péntek a város megisme-
résével telt el, többek közt jártunk a Szent 
Péter Bazilikában, a Vatikáni Múzeumban, a 
Trevi-kútnál, de voltunk a Callixtus Kata-
kombáknál is. Látogatásunk megkoronázása 
pedig a Szent Péter Bazilika Magyar Kápolná-
jában tartott reggeli magyar mise volt. Város-
nézés közben találkoztunk a szombathelyi 
Karitaszosokkal, Felvidékiekkel, az alsóbo-
doki Milos Tigyi pedig a Messengeren kül-
dött fotóval jelezte, hogy ő is itt a közelben 
van!  

Utcazenészek játszottak nekünk magyar 
nótákat, többnyire helyi busszal és metróval 
közlekedtünk, ez utóbbi áldozata lett egyik 
lozsi társunk mobilja. Kóstoltunk helyi étele-

ket, fagyiban se volt hiány, és szuvenír is jutott az ott-
honiak számára. György atya helyismerete és kiváló 
olasz nyelvtudása aranyat ért egy ilyen nagy városban. 
A szállásunkon segítőkész magyar személyzet volt, köz-
tük egy Balogh vezetéknevű lövői apáca is.  

Szent Lőrincről annyit kell tudni, hogy i. sz. 225-ben 
a császár emberei megkínozták, végül rostélyon meg-
égették, vértanúhalált halt. A róla elnevezett nagylózsi 
templom György atya jóvoltából négy év után ismét 
egyedüliként képviselte hazánkat a San Lorenzo talál-
kozón. Sopronkövesd egy buszsofőrrel és négy zarán-
dokkal képviseltette magát, köszönjük a lehetőséget, 
másoknak is ajánljuk, amennyiben alkalom adódik rá. 

 
/A zarándoklatokról a 23. oldalon olvashatnak/ 
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 Óvodai hírek 

Elfogadás, megértés 

Fü lő pne  Hidegh Csilla 

Ó vődavezető  

  A szokásostól eltérően most nem ovis mindennapja-
ink történetéről számolok be… Vagyis mégis… Csak 
egy kicsit más formában. 

Hisz, amiről néhány gondolatot megfogalmazok, azok 
mindennapjaink részét és alapját képezik. Ez nem más, 
mint az egymás elfogadása, megértése.  

A témáról a Down-szindróma világnapjához kapcsoló-
dóan írok, amelyet március 21-én tartanak. A Down-
szindróma az egyik legismertebb genetikai rendellenes-
ség, gyakorta találkozunk környezetünkben olyan em-
berekkel, akik Down-szindrómások. S hogy miért épp 
ez a nap lett a rendellenesség világnapja? A Down-
szindrómát a 21-es számú kromoszóma megháromszo-
rozódása okozza. A harmadik hónap a megháromszoro-
zódást, a 21. nap pedig a kromoszóma számát jelöli. 
Innen hát a dátum. 

A világnap célja, hogy felhívja a figyelmet a Down-
szindrómára, és segítsen abban, hogy a Down-
szindrómások a társadalom aktív tagjaiként élhessenek 
teljes életet. Ezen a napon jellemzően figyelemfelkeltő 
események zajlanak. Nálunk is hasonlóképpen történt, 
ugyanis csatlakoztunk a Soproni TIT felhívásához, a 
„Felemás zoknis nap”-hoz.  

S hogy jön ide a zokni? 
Hát úgy, hogy a 21. kromo-
szóma zokni alakú… 

Mi úgy hívtuk fel erre a 
figyelmet, hogy mind a 
gyermekek – szülők, mind 
pedig az óvoda dolgozóinak 
körében népszerűsítettük 
ezt a kampányt, és kértük, 
hogy minél többen fejezzék 
ki elfogadásukat, megérté-
süket azzal, hogy felemás 
zoknit húznak. Büszkén 
mondhatom, hogy tényleg 
majdnem teljes létszámban 
csatlakoztunk a felhíváshoz. 
A felemás zoknis viseletről 
készült ovis képeink aztán 
fel is kerültek a Facebookra. 
Nyilván ezt megelőzte min-

den csoportban az a beszélgetés, amit az óvó nénik foly-
tattak a gyermekekkel, akár több napon keresztül is. 
Hiszen ennek csak úgy van értelme, ha a gyermek tud-
ja, hogy amit csinálunk, azt miért tesszük. A nem kis 
empátiával „működő” óvó néniknek, dadus néniknek 
nem okoz gondot erről gyermekeinkkel beszélgetni. 
Hisz az a mindennapokban is látszik, hogy nem va-
gyunk egyformák, ahány gyermek, annyiféle. A mi fel-
adatunk, hogy ezt felismerjük, felismertessük és elfo-
gadtassuk a gyermekekkel is. És nem kifejezetten vala-
milyen fogyatékosságra gondolok. Nem csak attól lehe-
tünk mások. Nagyon sok mindenben is: pl. más lehet 
valaki, mert nagyon ügyesen rajzol, vagy táncol, spor-
tol, zenél, és attól is, hogy kevesebb ideig tud az óvó 
nénire figyelni, vagy lassabban tudja feladatait végezni. 
Ez mind-mind azt jelent, hogy valaki más, mint a többi. 
Mi is ugyanilyen sokszínűek vagyunk az óvodában… 
Vannak közöttünk valamiben nagyon ügyesek, és van-
nak, akik valamilyen nehézséggel küzdenek. A mi fel-
adatunk az, hogy a gyerekek számára természetessé 
váljon a fogyatékkal élő, vagy egyéb speciális nevelési 
igényű csoporttársak elfogadása. 
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Sopronkövesd „gasztrokövete” 

Óvodáskorban a gyerekek között nincs jelen az eluta-
sítás. Sokkal inkább a kíváncsiság, az érdeklődés jellem-
zi őket, amikor kiderül, hogy egyik társuk valamilyen 
szempontból különbözik tőlük. S ha mi, felnőttek elfo-
gadóak vagyunk, akkor ők is azzá válnak.  

Nekünk, felnőtteknek tehát fontos dolgunk van an-
nak érdekében, hogy a felnövő gyerekek számára ter-
mészetes legyen, és az is maradjon az emberi sokféleség 
elfogadása. Ehhez is nagyszerű lehetőség a játék, a be-
szélgetés és a mese. S mindennek alapját a közösségfej-
lesztés jelenti, amire a csoportos óvó nénik nagy hang-
súlyt fektetnek.  

Amikor reggelente a beszélgető körben számba veszik 
a hiányzókat, amikor elmondhatja minden kisgyerek, 
hogy ő miért boldog vagy éppen szomorú, amikor sza-
lad az egyik gyermek a papírzsebkendőért, hogy az az 
asztalnál mellette ülőnek a könnyeit le tudja törölni…
ezek mind-mind apróságok, de azt jelentik, hogy figye-
lünk egymásra, átérezzük a másik örömét, bánatát, s 
képessé válunk arra, hogy a későbbiekben empatikusan 
tudjunk embertársainkhoz viszonyulni. 

S hogy mindez a gyermekek lelkében is nyomot hagy 
már ebben a korban, mi sem bizonyítja jobban, mint 
egy ovis szülő Facebook bejegyzése, amit – természete-
sen a szülő hozzájárulásával – most megosztok Önök-
kel is.  

(A bejegyzés épp abban az időszakban történt, amikor 
a Down szindróma kapcsán az érzékenyítéssel foglal-
koztak az óvó nénik…)  

Véghelyi József –  akit minden-
ki csak Józsinak hív –  szaká-
csot jól ismerik a településen, 
hiszen segítő munkájával, ízle-
tes ételeivel több esetben is 
hozzájárult egy-egy rendezvény 
sikeres lebonyolításához.  
Az előző lapszámunkban közölt 
köszönetnyilvánító cikkben 
tévesen jelent meg a neve, ami-
ért ezúton is elnézést kérünk. 
S ha már ezt megtettük, akkor 

ejtsünk is néhány szót a munkásságáról, az éppen zajló 
vagy következő megmérettetésről és a terveiről. Leg-
utóbb „Töpörtyűsütő” versenyen járt barátaival Fertőrá-
koson, ahonnan el is hozták az első díjat, a hagyomá-

nyos és magyaros töpörtyűjükkel. A magyaros töpör-
tyűt fűszeresen sütötték, más fűszerekkel együtt került 
rá piros paprika és fokhagyma is. Emellett tálaltak egy 
zsírban konfitált hasaalja szalonnát is, ami szintén el-
nyerte a zsűri tetszését.  

A következő megmérettetés június elején lesz, ahol 
gasztrokövetként a falut képviseli majd a felvidéki 
Nagykövesden. Közben készül a fertőhomoki sörfőzde 
felkérésének eleget tenni, ahol 160 főre kell finom fala-
tokat készítenie. – A versenyeken rendszeresen találko-
zom a termelőkkel is, innen jött az ötlet egy 
„gasztroműhely” kialakítására is. A helyi termelők ter-
mékeit szeretném használni egy kemencés sültekre sza-
kosodott gasztroműhelyben, ahol mindenféle finomság 
készül a malac húsából – osztotta meg velünk terveit 
Véghelyi Józsi. 

Alkotóház terembérlés:  
2 órára: 3000 Ft 

fél napra: 12 500 Ft 
egy napra: 20 000 Ft 

Ajánljuk családi rendezvényekre, baráti összejövetelekre. 
Érdeklődjön a +36 30 308 6375-os telefonszámon  

Nagy Hangánál 
hétköznap 8.00 és 16.00 óra között 

       Nem tudja vendégeit hol elszállásolni?  
Gondoljon az Alkotóházra 5000 Ft/fő/éj  vagy a kotecsi  

Vendégházra! 30 000 Ft/nap. 
Érdeklődni lehet hétköznap 8.00 és 16.00 óra között  
Nagy Hangánál a +36 30 308 6375-os telefonszámon. 

(törölköző felár 500 Ft/db) 

Facebook bejegyzés: 
 

„A minap találkoztunk egy kerekes székben ülő fiúval. 
Szofi cukin megjegyezte, hogy biztosan nagyon fáj a 
lába a kisfiúnak. (Sajnos több volt ott egyszerű lábfáj-
dalomnál.) Aztán hazaérve ezt a rajzot adta oda ne-
kem. 
Nem ítélkezett, nem volt rosszindulatú a megjegyzése. 
Amikor megkérdeztem tőle, hogy miért pont ezt raj-
zolta, egyszerűen annyit mondott:  
– Anya! Ő is egy gyerek, mint én, és szeretnék a ba-
rátja lenni. 
Imádom, hogy ilyen jószívű, hogy empatikus” 
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„Szaladgálnak, nevetgélnek,  

ismerkednek a világgal 

Hőrva th Martina 

kisgyermeknevelő  

Bölcsödei hírek 

Végre megérkezett a tavasz. Örömmel tölt 
el minket, amikor a napsütéses, madárcsi-
csergéstől hangos reggeleken mosolyogva, 
vidáman, a szülőknek csicseregve érkeznek 
hozzánk a gyermekek. Már ilyenkor tudjuk, 
hogy ez a nap is élményekben fog bővelked-
ni és mindenki izgatottan meséli majd dél-
után az átélteket. A melegebb időjárás meg-
érkeztével nagyon sok időt töltünk a szabad-
ban. Tízórai után, már az udvaron szaladgál-
nak, motoroznak a gyerekek. Alkalmanként 
a faluban sétálva telnek a délelőttök. Az ud-
varon napraforgókat ültettünk, és a maga-
ságyásba  egy kis paradicsomot, paprikát is 
tervezünk veteményezni. Így a gyerekek tel-
jes egészében részt vesznek a kertészkedés-
ben és a friss zöldségek kóstolásában. Ez az 
élményközpontú nevelés, ami megelevenedik a bölcső-
de falai között, hatalmas energiával tölti fel a gyereke-
ket és a pedagógusokat egyaránt.  

Május végén tervezünk egy „Közlekedés” hetet, ami-
kor minden nap más járművel ismerkedhetnek meg a 
kicsik. Élőben láthatnak többek között traktort, amire 
akár  fel is ülhetnek az apróságok. 

A bölcsisekkel jártunk már olyan kirándulóhelyeken, 
amelyeket a családoknak is ajánlunk. Sopronkövesden 
és a környéken is könnyen megközelíthető kiránduló-
helyek vannak, ahol akár családosan, a barátokkal is 
élményekben bővelkedhet a közösen eltöltött idő. Az 
első ilyen kirándulóhely a sopronkövesdi meseösvény. 
Itt az erdőben kialakított állomásoknál vannak külön-
böző játékos feladatok, amelyek szórakoztató élményt 
adnak kicsiknek és nagyoknak egyaránt. A következő 
hétvégi célpont lehet a fertőszentmiklósi vadfarm. Ezen 
a farmon nagyon sokféle állat éli mindennapjait. Lehet 
nyuszikat, lámákat simogatni. Méghozzá sok-sok játék 
is található itt, ami miatt egy teljes délutánt kitöltő 
program is lehet ez az egész családnak. A vadfarmhoz 
hasonló elfoglaltság a soproni Erdő háza is. Sok állat 
megtalálható itt, illetve programokban is bővelkednek.  

Egy kicsit kötetlenebb a Páneurópai piknikhely Sop-
ronkőhidánál. Itt közvetlenül a határ előtt van egy jó 
nagy füves terület, ahol ténylegesen van lehetőség pik-
nikezni, de akár még bográcsban főzni is. Az utolsó 
ilyen bakancslistás helyszín a Szalamandra tó, Brenn-
bergben. Ez a kirándulóhely is kötetlenebb, viszont van 

lehetőség a kinti főzésre és közben izgalmas állatokra is 
felfigyelhetünk. A jó idő közeledtével öröm a szabadban 
lenni, mindenkinek egy feltöltődés.  

Szeretném megragadni az alkalmat, és az egész böl-
csőde nevében szeretnénk köszönetet mondani Szaiff 
Hanna családjának, hogy rengeteg dekorációs és csoma-
goló anyagot hoztak nekünk, amelyekkel szebbé tettük 
a bölcsődénket. Köszönjük szépen! 

Minden kedves olvasónak kívánunk sok boldog sza-
bad levegőn töltött percet! 
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 Vira gh Imre ne  Kati  

Új levelek a sopronkövesdi Életfán 

ve dő nő  

Baba-Mama Klub 

Szép hagyományt ápolva, anyák napja közeledtével, 
2023. április 28-án avattuk fel a 2022-ben született gyer-
mekek neveivel a leveleket a Kottrik Zoltán fafaragó 
művészünk alkotta Életfán. A kerámia leveleket idén 
először Kissné Fekete Andrea sopronkövesdi keramikus 
készítette. A családok és magam nevében is köszönöm 
munkájukat. 16 levéllel lombosodott a fa, ennyi kisgyer-
mek született 2022-ben Sopronkövesden. Őket és csa-
ládjaikat köszöntöttük az ünnepségen.  

A műsorban közreműködtek az óvodások, a Köviró-
zsa Kulturális Egyesület citerásai és népdalénekesei, 
valamint Tóth Zsuzsanna versmondó. A szülők nevé-
ben Dudás-Gál Krisztina mondta el, mennyit jelent e 
jelkép a szülőföldhöz való kötödés megalapozásában. 
Polgármester úr is köszöntötte az ünnepelteket, megkö-
szönte a kövesdieknek, hogy itt maradtak és a betelepü-

lőknek, hogy ezt a falut választották, itt alapítottak csa-
ládot. Végül egy emléklapot kaptak a gyermekek, hogy 
ha sok év múlva máshova sodorja is őket az élet, akkor 
se feledjék, sopronkövesdi polgárnak születtek, itt van a 
szülőföldjük.  

 

Idén levelet kapott: Póliscsák-Kevert Eszter, Németh 
Alíz, Maráz Marcell, Drimmer Bertalan, Beke Máté, 
Dudás-Gál Flóra, Csigó Lili, Rosta Nara, Horváth Do-
nát, Fekete Zsombor Bálint, Szabó Sára, Lévy Zorán, 
Csigó Vanda, Farkas Levente, Gyurasits Lola, Sipőcz 
Ábel 

 

Köszöntjük őket sok szeretettel, kívánunk nekik bol-
dog gyermekéveket, családjaiknak sok örömet, boldog-
ságot, felnevelésükhöz erőt egészséget. 
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Egyházi körmenetek Sopronkövesden 

Kelemen Da vid 

Tő rte ne sz 

         Múltidéző 

A közösségi alkalmak bemutatásához kapcsolódva – 
kérésre – az egyházi körmenetekről, különösen az úr-
napi körmenetről írok. A katolikus egyház rendes kör-
menetei közé tartozik a húsvét vigíliáján, nagyszomba-
ton tartott feltámadási körmenet és az Úr szentséges 
testének és vérének ünnepén (Úrnapján) szokásos úrna-
pi körmenet. Szent Márk napján (április 25.) sok helyen 
szokásban volt búzaszentelő körmenet is, amikor a pap 
vezetésével a plébániatemplomból közösen vonultak ki 
a határba, és a megfelelő helyre érve a lelkipásztor meg-
áldotta a búzaföldeket. A II. Vatikáni Zsinat utáni elő-
írások értelmében a templomban tartják, ahol a pap 
rendszerint a mezőről hozott búzát áldja meg. 

Az úrnapi körmenet sopronkövesdi vonatkozásaival 
kapcsolatban az alábbi történeti adatokat érdemes meg-
említeni. A XVIII. században a barokk szellemiség je-
gyében a szertartásokat és körmeneteket ünnepélyes 
keretek között, látványosságra törekedve ünnepelték. Az 
1760-as és ’70-es évekből származó feljegyzések szerint 
az úrnapi „körmönetet” Kövesden is mozsárlövésekkel 
tették ünnepélyesebbé. Az ágyúlövéseket II. József ren-
deletére megszüntették, de már a király halálának évé-
ben, 1790-ben felújították, a „Te Deum Laudamus alkal-
matosságával”.  Egy ideig még szokásban volt az úrnapi 
processzión való mozsárlövés, 
de az 1800-as évek közepén már 
nem találkozunk ezzel a gya-
korlattal. Ebből az időből na-
gyon kevés adat áll rendelkezés-
re, nemcsak a körmeneteket, 
hanem a vallásgyakorlás egészét 
tekintve is.  

Az 1829-es egyházi látogatás 
jegyzőkönyve szerint az úrnapi 
és feltámadási processzión kívül 
Szűz Mária tisztulásának ünne-
pén és virágvasárnap is vezettek 
körmenetet, és a keresztjáró 
napokat is megtartották.  

A későbbi évtizedekből mind-
össze annyit tudunk, hogy az 
1879-es úrnapi körmenetet ka-
tonák, az 1889-es körmenetet 
pedig az újonnan alakult Ön-

kéntes Tűzoltó Egyesület tagjai tisztelték meg jelenlé-
tükkel. Fáradságukért borral jutalmazták őket. Rupf 
Sándor plébánossága idején (1900–1936) az esztergomi 
rituálé (szertartáskönyv) előírásainak megfelelően tar-
tották a két nyilvános körmenetet, de az előírtakon kí-
vül az Úr mennybemenetelének napján (népiesen: áldo-
zócsütörtökön) is kivonultak az Agghegybe, a kápolná-
hoz. Az 1950-es évek elejétől, az államszocializmus évti-
zedeiben a misén kívül lényegében minden egyházi te-
vékenységet engedélyhez kötöttek.  

Általános rendelkezés volt, hogy a körmeneteket lehe-
tőleg a templom körül, illetve a legrövidebb útvonalon 
tartsák meg. Míg az ’50-es évek elején a hagyományos 
útvonalat tették meg a községben (mintegy háromszáz 
métert), 1960-ban már a feltámadási körmenet szokásos 
útvonalán azt értették, hogy „a templomból kiindulva 
déli irányban a körmenet megkerüli a plébánia előtt 
lévő kertet és visszatér a templomba.” Úrnapján azon-
ban a régi szokást követve a négy sátor elhelyezkedése 
határozta meg az útvonalat. 

Az úrnapi processzióra Sopronkövesden négy sátrat 
szoktak állítani a négy égtáj irányában: kettőt-kettőt az 
utca két oldalán, közülük kettő a templomtól északra, 
kettő pedig délre helyezkedik el.   
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A szertartások előkészítése – a zászló- és lámpásvivők 
összeírása, az úrnapi sátrak elkészítése stb. – a plébáni-
ai közösség aktivitását, felkészülését is feltételezi: „Az 
úrnapi körmenetre a hívők azzal készültek, hogy a köz-
ségben 4 helyen készítettek díszített sátrat zöld galyból 
és képekből. Az útvonal mentén kb. 200 m távolságban 
zöld galyakat tűzdeltek le.” – olvasható egy 1969-es 
beszámolóban. Évről évre előzetes beosztás szerint vesz-
nek részt a segítők a körmeneteken. Gondoskodni kell 
az umbellavivőkről és a lámpásvivőkről, a zászlóvivők-
ről. A menet élén a feszület halad, majd a ministránsok, 
a lámpásvivők és az umbellavivők, a baldachin alatt az 
Oltáriszentséget kezében tartó pap, őt követik az éne-
kesek, végül a nép között haladó zászlóvivők.  

Az Oltáriszentség előtt leányok haladnak olajlámpás-

sal a kezükben. Alkalmanként virágszirmot hintő leá-
nyok is szolgálnak. Az 1970-es évek közepétől a feltá-
madási körmenetet az Iskola utcában tartották, az 1990-
es évek elejétől azonban visszatértek a hagyományos 
útvonalhoz, a Kossuth Lajos utcába. Újabban az úrnapi 
sátrakat az Iskola utcában, a plébánia és az iskola előtt 
állítják fel a Plébániai Tanácsadó Testület tagjai és a 
részt vállaló családok, segítők. 

 

 
Forrás: Az összefoglalás a szerző készülő községtörté-

neti monográfiájából származik. A források tételes fel-
tüntetésére terjedelmi okok miatt nincs lehetőség.  

A kép a szerző tulajdonában van. 

A hívő hatalma 

Az emberek többsége nem hisz 
abban, hogy a látható világ 
mögött létezik egy láthatatlan 
szellemvilág is. Pedig a szel-
lemvilágban minden egyes na-
pon harc folyik az emberek 
szívéért, gondolataiért, életéért.  
A Sátán célja, hogy lopjon, 
öljön és pusztítson az emberek 
életében. A Sátán angyalai, a 
démonok test nélküli, szellemi 

lények, ezért emberi testekre van szükségük gonosz 
munkájuk elvégzéséhez. Különböző módokon jutnak be 
az emberek testébe: leginkább bűnök által, de történhet 
ez úgy is, hogy a személy, akit elfoglalnak a démonok, 
nem tehet erről 

 Hatalmunk van a gonosz felett 
Ha Jézus Krisztust elfogadtuk Megváltónknak, és át-

adtuk neki az életünket, akkor általa hatalmat kaptunk 
arra, hogy az ellenség, a gonosz minden munkáját meg-
semmisítsük. A betegség, a szegénység, a lelki problé-
mák, a függőségek szintén a gonosz munkájának a kö-
vetkezményei, ami felett hatalmunk van. Az Úr Jézus 
tanítványai és a korai egyház hívei gyakorolták is ezt a 
hatalmat, ahogy ezt a Bibliában olvashatjuk, és az Úr 
Jézus ezt a hatalmat nem vonta vissza, nekünk is ren-
delkezésünkre áll. 

Mit kell tennünk, hogy győzelmet arassunk? 
Hinnünk kell az Úr Jézusban, hogy Ő a világminden-

ség ura, mert Övé minden hatalom égen és földön, le-
győzte a Sátánt, és hatalmát fölötte ránk is átruházta. 
Közelednünk kell Istenhez, az ördögnek pedig ellen 
kell állnunk, el kell határozni, hogy engedelmeskedünk 
Isten parancsolatainak, bűneinket meg kell bánni és el 
kell hagyni. (Jakab 4,7) Meg kell ismernünk az Igéből 
Istent, és az Ő akaratát, tervét az életünkre, hogy asze-
rint tudjunk élni.  Vegyük magunkra azt a szellemi 
fegyverzetet, amit Isten bocsátott a rendelkezésünkre, 
hogy használjuk az ellenség ellen, és győzzünk  (Efezus. 
6,11-18.). 

- az igazság öve, hogy Isten igazságosságában járjunk,  
- a megigazultság mellvértje megvédi a szívünket a 

vádaskodóktól, mert Krisztus által minden bűnünk meg 
van bocsátva, 

- az üdvösség sisakja, üdvösségünkbe vetett szilárd hit 
a fejünket védi a gonosz, negatív gondolatoktól, 

- a hit pajzsa, hit abban, hogy Isten velünk van és 
nem hagy cserben minket, 

- Isten Lelkének kardja, ez az igazi erős fegyver a Go-
nosz ellen. Ha megvalljuk Isten ígéreteit, ha Isten sza-
vával parancsolunk az ördögnek, akkor el kell távoznia. 

Jézus Nevében parancsolunk a Sátánnak, mert az Ő 
nevére minden lélek meghajol és engedelmeskedik 
(Filippi 2,10-11). Vegyük igénybe a Szent Lélek vezeté-
sét, útmutatását, amit a lelkünk hozzá fordításával és 
imával szerezhetünk meg. 

„Hála az Istennek, aki mindenkor diadalra vezet min-
ket” ezt mondja Isten Igéje (2 Kor. 2,14). Ha ezt a dia-
dalt még nem tapasztaltuk meg, akkor a harcnak még 
nincs vége, akkor még tovább kell küzdeni, egészen a 
teljes győzelemig, a szabadulásig, gyógyulásig, a lelki és 
anyagi helyreállásig! 

Ebben a harcban nem vagyunk egyedül, mert az Úr 
Jézus azt ígérte: ,,Veletek vagyok minden napon a világ 
végezetéig" (Máté 28, 20). 

 

Bognár Tiborné 
Telefon: +36 20 9757 868  



20 

 

 Sopronkövesdi Polgárőr Egyesület 

 Maráz Zoltán elnök 
 
 Telefon: +36 30 997 5305 
 e-mail: kovesdpolgaror9483@gmail.com 

 

Miért rágjon a baba? 

Sokan nagyon aranyosnak találják, ahogy a kisbabák a 
különféle pépes ételeket majszolják. Valóban nagyon 
édesek ilyenkor, de azért figyeljünk oda, hogy a babapé-
pek mellett idejében elkezdjük a darabosabb ételek kí-
nálását is gyermekünknek! 

Hogy miért fontos? Azoknál a babáknál, akik sokáig 
csak pépes ételt fogyasztanak, a renyhe szájkörüli és 
nyelvizomzat állapota tartós maradhat, és a babakori 
infantilis nyelés is fennállhat hosszú ideig. Hosszabb 
távon e miatt torzulhat a fogazat is, ami a beszédhangok 
kiejtésénél helytelen képzést fog eredményezni. 

A rágás kései megjelenése leggyakrabban koraszülött 
babáknál figyelhető meg, hiszen az édesanya természe-
tes elvárása, hogy gyermeke gyarapodjon, és ez az elvá-
rás előtérbe helyeződik. E miatt a már megszokott pépes 
ételt adják gyermeküknek, hiszen az nem kedvetleníti el 
a gyermeket az étkezésben, ezáltal az anya is magabizto-
sabb marad. (Pál-Damjanovics Zsuzsanna – Szücsné 
Göblyös Erika: Logopédia sötétben) Természetesen elő-
fordulhat olyan eset, amikor valamilyen organikus/szervi 
ok miatt nem adható darabos étel a babáknak (pl. garat-
szűkület esetén), de ezek az esetek szerencsére ritkák. 
Valóban fontos a rágás, hiszen ez a mozgásforma igényli 
a szájban lévő és szájkörüli izmok legfinomabb koordiná-
cióját. Hasonló ez a beszédhez. Ha tehát a gyermek 
nem kezd el időben rágni, valószínűsíthetően késni fog 
a beszédindulás is, hiszen a beszédhez szükséges izmok 
még renyhék, fejletlenek lesznek, ami gátolja gyerme-
künket a beszédindulásban. 

Fontos, hogy a folyékonyabb pépes ételektől indulva a 
darabos, majd szilárd ételek bevezetése fokozatosan tör-
ténjen. A rágásra szoktatást legideálisabb 8-10 hónapos 
kor körül elkezdeni. Először a villával összetört zöldsé-
geket, gyümölcsöket kínáljuk gyermekünknek, melyet 
ínyével is könnyedén összenyomhat. Nemcsak a beszéd 
indulása tolódhat el a késői rágás megkezdése miatt, 
hanem a táplálási nehézségek előfordulási gyakorisága is 
nő azoknál a babáknál, akik 10 hónapos kor után kezd-
ték el a rágás gyakorlását. Figyelni kell arra, hogy kez-
detben a rágcsálnivaló legyen apró, vagy egészen vé-
kony, melyek a fogínyek között is könnyen összenyo-
módnak, szétomlanak. 

A rágcsálnivalókat, darabosabb ételeket csak akkor 
kezdjük el adni a babának, amikor már önállóan tud 
ülni. Szükséges továbbá, hogy képes legyen a darabos 
ételeket mutató- és hüvelykujja közé fogva szájához 
emelni. Ha ezek adottak, akkor a rágás és harapás elsa-
játítása fontos kaput nyit a beszédkészség és nyelvi fej-
lődés számára. A rágás megtanulásában tehát úgy segít-
hetünk a leginkább, ha innentől már rendszeresen 
adunk babánknak darabos ételeket. 

Érdemes tudnunk, hogy a fogak előtörése idején je-
lentkezhet elutasítás a baba részéről a rágást igénylő 

ételekkel szemben, de 
ez hamar elmúlik. Sőt 
abban az esetben, ha 
nem térünk vissza a 
pépes ételekre, akkor 
gyorsabban és keve-
sebb kellemetlenséggel 
átsegíthetjük a picit 
ezen az időszakon. 7 
hónapos kortól kissé 
darabosabb, 8 hónapos 
kortól sűrűbb, darabo-
sabb, 10 hónapos kortól felnőttesebb fogások adhatók a 
gyermekeknek. (Ambrus Éva: Anya kérek még!) 

Segíthetjük még a rágás kialakulását a következőkkel: 
Érintés szoktatása az arcon, fokozatosan haladva az 

ajkak, száj felé. Ellazult helyzetben az arc és ajkak simo-
gatása, közepes erősséggel. 

Jóleső érzés lehet a hűvösebb rágóka szájhoz érintgeté-
se, nyomása. Itt különböző felszínűeket használjunk, 
hogy gyermekünk minél többféle ingerrel találkozhas-
son. Próbálkozhatunk különböző hőmérsékletű rágó-
kákkal is. Kellemes gyakorlat a szájtéren belüli masszí-
rozás általi stimuláció ujjal, bébifogkefével (íny, nyelv, 
szájkörüli izmok kívül-belül, különböző ízek kipróbálá-
sával), illetve a tónus normalizálására az arc és a nyelv 
paskolása, remegtetése. Amikor a gyermek nagyon pasz-
szív rágás terén, rágózsákot használhatunk, ami ujjnyi 
széles kötszerből készült, és levágunk belőle egy 12 cm-
es darabot. Ebbe narancsot, vagy más levet kiengedő 
gyümölcsöt helyezünk bele. Majd összefogjuk, és meg-
kötjük a zsákocska végét. A rágózsákot a gyermek őrlő-
fogai közé helyezzük, és megmozgatjuk az állkapcsát. 
(Fröhlich, in Márkus, 1996) (Pál-Damjanovics Zsuzsan-
na – Szücsné Göblyös Erika: Logopédia sötétben) 

Krániczné Dr. Szabó Ágnes 
főiskolai docens 

logopédus, hallássérültek pedagógusa, NILD terapeuta 
 
 
 
Felhasznált irodalom: 
Ambrus Éva (2019) Anya kérek még! Book Kiadó Kft. 
Pál-Damjanovics Zsuzsanna – Szücsné Göblyös Erika 

(2011) Logopédia Sötétben. Kézikönyv. Budapest. 

mailto:kovesdpolgaror9483@gmail.com
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Tisztelt Pácienseim! 
 

Mint a sajtóból bizonyára értesültek róla, 2023. márci-
us 1-től az Országos Mentőszolgálat üzemelteti a Házi-
orvosi Ügyeletet. Önöknek annyit kell megjegyezni, 
hogy ezentúl a 1830-as hívószámot kell hívniuk, ha 
ügyeleti időben (hétköznap 16 órától másnap 8 óráig, 
hétvégén és munkaszüneti napokon az első munkanap 
8 óráig) olyan háziorvosi jellegű egészségügyi problémá-
juk jelentkezik, amiről úgy gondolják, hogy a következő 
háziorvosi rendelésig nem halasztható.  

A háziorvosi ügyelet helye a soproni kórház területén 
nem változik.  

Hétköznap este 22 óráig, hétvégén és munkaszüneti 
napokon 14 óráig orvos bizosítja az ellátást. Hétvégén 
és munkaszüneti napokon Gyermekügyelet is lesz gyer-
mekgyógyász szakorvosi jelenléttel 8-14 óráig.  

Kérem, hogy mielőtt elindulnának személyesen felke-

resni a háziorvosi ügyeletet, beszéljenek a 1830-as tele-
fonszámon a diszpécserrel, aki fontos információkat tud 
adni, illetve szükség esetén az illetékes ügyeletes orvost 
is be tudja kapcsolni a hívásba.  

A Mentők 112-es hívószáma változatlanul hívható, ha 
a mentésirányító úgy ítéli meg, átkapcsolhat az ügyeleti 
diszpécserhez vagy ez akár fordítva is megtörténhet. 

Orvosi hírek 

Dr. Erde lyi Miklő s 

Kő rzeti őrvős 

Változások az ügyeleti rendszerben 

Mammográfiai szűrővizsgálat 
A Covid-19 járvány után sajnos még mindig sokan 

vannak, akiknek elmaradt a korábban szokásos 2 éven-
kénti mammográfiás szűrővizsgálata. Őket is, és azokat 
is, akik korábban nem jártak rendszeresen erre a szűrő-
vizsgálatra, arra kérem, bíztatom, hogy mielőbb jelent-
kezzenek a Soproni Gyógyközpont Diagnosztikai 
Tömbjében. 

Minden héten csütörtökön és pénteken délelőtt beuta-
ló és időpont foglalás nélkül fogadják a 45-65 év közti 
hölgyeket a vizsgálatra. Az sem baj, ha a meghívó leve-
lüket már nem találják meg, hivatkozzanak arra, hogy 
több mint 2 éve nem voltak vizsgálaton.  

Nagyon kulturált környezetben, kedves és remek 
szakemberek várják Önöket a pár percig tartó vizsgá-
latra. Kérem, hogy minél többen használják ki a lehe-
tőséget, amit a könnyen megközelíthető korszerű in-
tézményünk nyújt! 

Háziorvosként nagyon fontosnak tartom a szűrővizs-
gálatokat, azok közt is kiemelten fontosnak az emlő-
szűrést! Ha bármilyen információval tudunk segíteni, 
forduljanak hozzánk bizalommal, keressék a háziorvosi 
rendelőt. 

Pünkövesd 
Sopronkövesd, 2023. május 27-29. 

Részletes program a lap 28. oldalán 
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 Kövesdi kertész 

Kazinczy Pe ter 

kerte sz 

A csicseriborsó, más néven bagolyborsó (Cicer arieti-
num) a hüvelyesek családjába tartozó egyéves lágyszárú 
növény. Fogyasztható zölden is, de elsősorban a kiszá-
radt, teljesen beérett magjainak felhasználása terjedt el. 
Fogyasztása a téli, hideg hónapokban kifejezetten aján-
lott, hiszen melegítő hatású zöldség. 

A növény Kis-Ázsiából származik. A lencséhez és a 
lóbabhoz hasonlóan a Közel-Kelet északi részén kezd-
ték el termeszteni, 7-8000 évvel ezelőtt. A rómaiak első-
sorban a szegények és a parasztok ételének tartották. A 
kellemes, kissé dióízű zöldséget őseink már az 1300-as 
években ismerték, sőt jótékony tulajdonságaival is tisz-
tában voltak. 

Igénytelen, mélyen gyökerező növény, karógyökere 
akár 50 cm talajmélyég alá is lehatol, ezzel magyarázha-
tó, hogy száraz körülmények között is megél, öntözés 
nélkül bőséges termést ad. Kifejezetten melegigényes, 
tenyészideje rövid. Áprilisban, mikor a talaj hőmérsék-
lete elérte a 8–10 °C-ot a borsóhoz hasonlóan 25–35 
cm sortávolságra, 4–6 cm tőtávolságra, 4–6 cm mélyre 
vessük. Kelés után, a levélzet kialakulásakor tartósan 
száraz időszakban szükséges lehet 1–2 alkalommal ön-
tözésre, a megerősödött tövek további öntözést azonban 
nem igényelnek. Virágzása a kelést követő 35–40 napra 
várható. Hüvelyében 1–2 mag képződik, bokrain 40–
60 virág kifejlődése sem ritka. A beérő magjai nem pe-
regnek ki a hüvelyből, így szedése egyszerű. A növény 
mirigyszőrei által termelt alma- és oxálsav megvédi a 
kártevőktől, emiatt a borsózsizsik sem támadja meg, így 
a betakarítás utáni zsizsiktelenítés nem szükséges. 

Talajának lazításán kívül általában más gondozási 
munkát nem igényel. 3,5 centiméteres hüvelytermései 

fehér, barna vagy fekete magokat rejtenek. A magok 
gömbölyűek, talán emiatt is kapta a borsó, és nem a 
bab nevet. A halványbarna, kemény állagú csicseribor-
sót szárítva használják, egészben vagy felezett formá-
ban. Főleg azokban az országokban nagyon népszerű, 
ahol nehezen elérhető a hús, mert rendkívül magas a 
fehérjetartalma, és laktató. 

Fontos tudni, hogy nyersen emészthetetlen anyagokat 
tartalmazhat, ezért főzés előtt mindenképpen be kell 
áztatni akár 8–10 órára is. 

Készíthetünk belőle főzeléket, salátát, levest, ragut, de 
a pirítósra kent csicseriborsókrém is finom falat. A két 
leghíresebb csicseriborsó étel közel-keleti, az egyik 
a humusz (hummus), amely a csicseriborsó arab nevé-
ből ered, szezámmal, fokhagymával és citrommal ké-
szült, krémes állagú mártás, a falafel pedig bő olajban 
kisütött, zöldfűszerekkel, hagymával ízesített, darált 
csicseriborsóból összegyúrt golyó. 

A csicseriborsó E-vitamin, folsav, magnézium-, vas- és 
cinktartalma kiemelkedő. Rendszeres fogyasztása nor-
malizálja a vérnyomás ingadozását, csökkenti a vér ko-
leszterinszintjét, amellyel megelőzhetők a szív- és ér-
rendszeri megbetegedések. Mivel rostokban gazdag, 
támogatja az emésztést, segít megszabadulni a bélfala-
kon lerakódott salakanyagoktól, és megszünteti a szék-
rekedést. Alacsony zsír- és magas rosttartalma fogyókú-
rázók számára kifejezetten előnyös. Fogyasztása gyere-
keknek, terhes és szoptató anyáknak, cukorbetegeknek 
is ajánlott. Bőségesen tartalmaz karotint, B1-, B6- és E-
vitamint, amelyek hozzájárulnak ahhoz, hogy aktívak 
és energikusak maradjanak kicsik és nagyok egyaránt. 

 A csicseriborsó 
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Mihő cza La szlő  

   Zarándoklatok 

Zarándoklat a Győri Könnyező 
Szűzanya búcsújára 

Március 16-án csütörtökön, déli 12 órakor a hegykői 
Szent Mihály templom elől indult útnak a 17 fős zarán-
dok csapat Kelemen Marika vezetésével. A hegykőieken 
kívül jöttek zarándokok a környező településekről, Kö-
vesdet 3-an képviseltük. Többnyire mezei utakon halad-
va jutottunk el Kapuvárra, ahol a Szent Anna templom-
ban Radó Tamás és Méry László plébános uraknak kö-
szönhetően szentmisén vehettünk részt. Szállásunk a 
helyi Szent Kristóf Hotelban volt. Péntek reggel innen 
folytattuk utunkat Kóny felé, hol aszfaltos, hol mezei 
utakon, a rózsafüzér imádság és a szép Mária énekek 
enyhítették a gyaloglás fáradalmait. Kónyba érve a 
Szent Mihály templom előtt a fertőszentmiklósi születé-
sű Brezina Balázs atya fogadott bennünk, akinek vezeté-
sével a mise végén keresztútjárásra is sor került. Szállá-
sunk egy helyi fogadóban volt, ahonnan szombat reggel 
további 12 fővel kibővülve gyalogoltunk a célállomás, 
Győr felé. Nap pirította arcunk a kedvező időjárásról 
tanúskodott, így már a délutáni órákban a Bazilikánál 
fogadott bennünk Reisner Ferenc atya, a szeminárium 
rektora, egykori hegykői plébános. A 18 órakor kezdő-
dő szentmise a papok és a távolabbi egyházmegyékből 

idelátogató kispapok bevonulásával indult, Veres And-
rás püspök úr főcelebrálásával. A szép számú hívő közt 
láthattunk ismerős arcokat, felvidéki barátaim Tihamér 
és Kristóf is jelen voltak. A szentmise a kegykép előtti 
imával zárult. Ezután a hidegségi származású Végerbau-
er Richárd atya, a szeminárium újdonsült prefektusa 
vezetett bennünk végig a papnevelde épületén, betekin-
tést nyújtva a kispapok mindennapi életébe. A késő este 
hazainduló buszon még felidéztük a zarándoklaton 
megélt élményeket, azt is, hogy útközben ismeretlenek 
kínáltak bennünk itallal, süteménnyel, ezzel fejezték ki 
elismerésüket a zarándokok iránt. 

  Zarándoklatok  

Nagyböjti zarándoklat 
 Április 1-jén szombaton vonattal és busszal jutottunk 

el Mosonmagyaróvárra. A Szent Gotthárd templomból 
Bodó Zoltán atya áldásával indult el a gyalogos menet a 
Hanság Múzeumba. Itt megtekintettük a „Zarándok 
hagyományok Moson vármegyében” című kiállítást, 
amit zarándoktársunk a bezenyei Martinschich Balázs 
rendezett. Délidőhöz közeledve indultunk tovább a vá-
roson át Halászi felé, és nyári napsütésben érkeztünk 
meg az ottani Szent Márton templomba. Kellemes meg-
lepetésként ért bennünk, hogy Szalay Lajos plébános 
úrról kiderült, hogy nagylózsi születésű, közvetlensége, 
humora mindenki tetszését elnyerte. Példa értékű! Ha-
lásziból a medvehagymától elborított erdőn át érkez-
tünk meg a búcsújáró helyre, a máriakálnoki Sarlós Bol-
dogasszony kápolnához. Az 1874-ben épült kápolna 
dísze a Mária kegyszobor, amelynek története az itt ko-
rábban felfedezett csodatévő forráshoz kapcsolódik. A 
szentmisét az erdélyi származású lajtaszentgyörgyi 

(Eisenstadt) Pál László plébános és püspöki vikárius 
tartotta. László atya már régi ismerősünk, nélküle nincs 
nagyböjti zarándoklat! Ahogy korábban is, úgy most is 
velünk tartottak az osztrák „pilgerek” is, a német, a hor-
vát és a magyar anyanyelvűek közös zarándoklata nagy 
szeretetben és megértésben zajlott. 
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Zöld szívvel látni 

  Kislánykoromban édes-
anyámmal sok időt töltöttem 
a kertben. Legszebb emlékeim 
közé tartozik a tavaszi-nyári 
zápor illata. Sokszor volt sze-
rencsém szivárványt is látni 
utána. 
 Megismerkedtem a legalapve-
tőbb gyógynövényekkel, mint 
a körömvirág és a cicka-
fark.  Miután begyűjtöttük, 

teát vagy krémet főztünk belőle. Nem sok évet töl-
töttem abban a balatoni faluban, ahol ezeket átéltem, 
mégis mindig visszavágyom.  

Mikor elhaladok autóval Sopronkövesden, visszatér-
nek ezek az emlékek. Amikor az iskolával szemben 
lévő játszóteret látogatjuk meg kisfiammal, otthonosan 
érzem magam.  

Nehéz megtalálni az arany középutat az élet dolgai-
ban, mégis számomra ez az egyik legfőbb cél. A város 
rengeteg lehetőséget kínál mindenkinek. Ugyanakkor 
édesanyaként egyre inkább kívánom azt magamnak, 
családomnak – önzően –, hogy átéljük a város telített-
ségén túl található nyugalmat. Mert bár nézeteltérések 
mindenhol vannak, egy összetartó közösségben a hara-
got talán rövidebb ideig cipeli magában az ember. A 
közös célok – legyenek azok kicsik vagy nagyok – 
mindig összetartanak.  

...Emlékszem, a tejet is háznál vettük régen. Finom, 
friss és értékes volt. A falvakban még most is életképes 
a csere-bere és az önzetlenség. „– Hogy tetszik lenni, 
Aranka néni? – Hát van az úgy... Gyere, kedvesem, 
vigyél egy kis cukkinit. 

– Segíthetek valamit Marika néni? Most indulok a 
boltba, hozzak valamit?” Egyre ritkábban elhangzó pár-
beszéd. Szerencsésnek mondhatom magam, amiért ab-
ban a soproni tásasházban, ahol élünk, vannak még 
lakók, akikkel így tudunk létezni. 

Mégis más, amikor a zöld falu mellett halad el az em-
ber. Olyankor úgy érzem: Igen! Ez egy olyan település, 
ahol megtalálják az arany középutat. Fejlődés és hagyo-
mányok harmóniában. Vajon ad a város lehetőséget 
arra, hogy a mai gyerekek megértsék ezt? Mondhat-
nánk, hogy csak a szülőkön múlik, de nem lenne telje-
sen igaz. A körülmények mindig befolyásoló erővel 
bírnak. Keresem, keresem a lehetőséget anyaként. 

 De jó lenne tehenet fejni, kertészkedni, barkácsolni. 
Ezt kívánom a 6 éves fiamnak. Sok friss generációs csa-
lád messzire szakadt a nagyszülőktől és nem teheti meg 
ezeket. Értéket észrevenni, teremteni, megbecsülni.  Ezt 
kívánom a mai gyerekeknek, és szülőtársaimnak. Kívá-
nom, hogy legyen idő arra a párbeszédre és mutassanak 
példát a legifjabbaknak.  Legyen természetes viszonozni 
az apró kedvességet is -akár pár jó szóval, süteménnyel.  
A mai gyerekek bár nem egyszerűek, sokszor nehéz 
velük, nem tudom hibáztatni őket. Alapvető jószívűsé-
güket, önzetlen szeretetüket sokan már nem értik. Mer-
jünk mi is tanulni tőlük, találjunk vissza magunkhoz, 
teremtsünk új értékrendet és becsüljük is meg azt. Saját 
magunkat, a másikat! 

 Amikor elhaladok Kövesden a főúton, úgy érzem, itt 
több az esély erre az összhangra. Kívánom, hogy a 
„zöldszívű falu” más szemében is ilyen legyen!  

Tárnoki-Makay Mihaéla 
Sopron 

Pünkövesd programajánló 

Pál Feri atya 
Sportoló, pap, mentálhigiénés szakember, gondolkodó. Magasugró baj-

nok, válogatott sportoló, aki a huszas éveiben úgy döntött, hogy a papi 
hivatást választja. Pál Ferenc vagy, ahogyan mindenki hívja „Pálferi atya” 
papi pályafutásának kezdetétől tart heti rendszerességgel hittanórákat, elő-
adásokat fiataloknak pszichológia, teológia és mentálhigiéné témakörben. 
Az előadások tematikája meglehetősen tág, érinti a spiritualitást és 
a társadalomtudományokat, a közösségi és családi konfliktusoktól a szemé-
lyes lelki egyensúly kérdésein és a párkapcsolati-házassági problémákon át 
a transzcendenciához fűződő kapcsolat problematikájáig terjed. 

Pál Feri atya már visszatérő vendég Sopronkövesden. Előadásait mindig 
nagy érdeklődés övezi – tavaly is alig fértünk el az Agghegyen! Idén május 
29-én, hétfőn, az Agghegyen tart előadást, a tőle megszokott stílusban, „Mi 
segít át az élet megoldatlan helyzetein” címmel. (Rossz idő esetén Rendez-
vénypark)/https://hu.wikipedia.org/wiki/P%C3%A1l_Ferenc_(pap)/ 

https://hu.wikipedia.org/wiki/T%C3%A1rsadalomtudom%C3%A1nyok_list%C3%A1ja
https://hu.wikipedia.org/wiki/Transzcendencia


25 

 

Pünkövesd programajánló 

Ferenczi György  és az 1ső Pesti Rackák 
A Ferenczi György és az 1ső Pesti Rackák műsorában összeolvad a magyar kultúra és a rock’n’roll forradalom 

szeretete: így fér össze a kalotaszegi hajnali Petőfi és Gérecz Attila verseivel, illetve Hendrix zenéjével. A rendkí-
vül energikus produkció bearanyozza a velük töltött tartalmas, információban és humorban gazdag koraestét. 
Számos ponton utal a rock’n’roll forradalom, az amerikai zenei kultúra és a zenekar elképzelésének kapcsolatára.  
A Rackajam együttes négy tagja 2005-től dolgozik együtt Ferenczi Györggyel. Fúziós zenét játszanak, amelyben 
fontos szerepet tölt be a magyar népzene a 
rhytm&blues, a funky, a reggae, a hip-hop és a 
groove. A zenekar életében nagyon fontos állo-
más volt a Hangzó Helikon sorozatban, 2006-
ban megjelent Ferenczi – Petőfi album. Ez a 
kiadvány 2007-ben aranylemez lett. A Petőfi 
lemez anyagát számtalan előadáson játszották 
már, s játszák Sopronkövesden is, a Pünkövesd 
rendezvénysorozat keretében, május 28-án, va-
sárnap este 19.00 órától a Rendezvénypark-
ban. /www.koncert.hu/ 

 

Osonó Színházműhely  
Az Osonó Színházműhely egy olyan független, alternatív 
színházi kezdeményezés, amely szellemi műhelyként teret ad 
a fiatal alkotók kortárs színházi kísérleteinek. A létrejövő 
előadásokon túl, a társulat párbeszédre törekszik a közön-
séggel, annak érdekében, hogy inspirációt adjon, hogy fele-
lős és kreatív emberként keressék meg helyüket a társada-
lomban. Az Osonó Színházműhely színházi előadáso-
kat alkot, műhelyfoglalkozásokat és képzéseket szervez fiata-
loknak és felnőtteknek. Oktatási és szociális projektjeiken 
keresztül intenzív élményt nyújt a résztvevőknek, hogy saját 
önismeretük és másokkal való kapcsolataik fejlesztését előse-
gítse.  Az Osonó kifejezés idézi azt a színházi formát, ame-

lyet a társulat képvisel: közeledni, meghallgatni, meglátni a vándorló ember álmait, félelmeit, szenvedélyeit és 
örömeit, aztán a megfigyelt valóságokat olyan történetbe helyezni, amely, mint tükör hat a néző számára. 
Előadásaikat a világ nagyvárosaiban, Bangkoktól Hamburgig, mind Erdély számos településén bemutatták már. 
Társulatuk 30 hazai és nemzetközi díjat tudhat magáénak.  Az Osonó Színházműhely előadásait „Ahogyan a víz 
tükrözi az arcot” címmel május 27-én, szombaton, 10.30-tól az iskolában, a „Nem vagyok, csak mások látnak” cí-
mű előadást (József Attila emlékére) pedig május 27-én, szombaton 17.00 órától láthatja az Alkotóházban a Pün-
kövesd nagyérdemű közönsége. /https://www.osono.eu/ 

 

Varró Dániel és Molnár György 
Varró Dániel költő sokszor lép fel együtt a gyermekeknek, illetve 
felnőtteknek szóló verseit megzenésítő Molnár György zeneszerző-
gitárművésszel, aki számos kortárs költő verseinek, gyerekverseinek 
megzenésítője és előadója. Interaktív családi programjaik közkedvel-
tek. A tavalyi nagysikerű gyerekműsor kapcsán a művészpáros idén 
is a gyerekeknek szóló műsorral látogat el hozzánk. Műsorukat a 
Pünkösdirózsa-kertben nézhetik meg kicsik és nagyok május 27-én, 
szombaton, 15.30-tól. 
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Farkasne  Nyerges Andrea 

Sopronkövesd új lakói 

Hogyan lettem kövesdi? 

Feleségemmel, Rékával az Állatorvostudományi Egyete-
men ismerkedtem meg. Jómagam Bősárkányból, Réka 
pedig Kolozsvárról származik. 2019-ben fejeztük be 
tanulmányainkat, s márciusban egyik napról a másikra 
Lövőn találtuk magunkat. A megyei fő állatorvos javas-
latára költöztünk a környékre a kollégánk hirtelen halá-
la miatt megüresedett praxisba, ahol sopronkövesdi csa-
ládi házunk megvásárlásáig szolgálati lakást biztosí-
tottak számunkra. Az egyetem elvégzése után már volt 
ajánlatunk Németországban dolgozni, ám nem sze-
rettünk volna olyan távol kerülni rokonainktól, baráta-
inktól. Lövőre költözésünk után kerestük a helyi sport 
és kulturális lehetőségeket, és ennek köszönhetően 4 
éve a Kövirózsa Kulturális Egyesület Cifraszűr Nép-
tánccsoportjában táncolunk. Táncos társainktól mindig 
jókat hallottunk a faluról, és amikor lehetőségünk 
akadt, rögtön megragadtuk az alkalmat, hogy olyan 
családi házba költözzünk, amely megfelel a jövőbeni 
elképzeléseinken. Két kutyát tartunk a portán és a nagy 
kertben, emellett nagyon szeretjük a természetközeli 
dolgokat, ezért hosszú távon szeretnénk a lehetőségek 
szerint önellátásra berendezkedni. Nagy öröm volt szá-
munkra az első virágültetés, veteményezés, de örö-
münkben osztoznak a madarak is, mivel jelenleg egy 
madárbarát kert kialakításán dolgozunk. A madarak 
biztonságos odúja mellett rovarhotelt is készítünk, így 
biztosítva minden kis vadonélőnek olyan menedéket, 
átmeneti szállást vagy akár fészekrakási lehetőséget, ami 

egyre ritkább a mai urbánus környezetben. Jelenleg 
Réka Szombathelyen és Lövőn dolgozik az állatorvosi 
rendelőben, ahol elsősorban kisállatokat kezel, míg jó-
magam haszonállatok nevelésével, gyógyításával foglal-
kozok, de ebből is kiemelkedően sok a pulykák közt 
töltött idő. Elsődleges célom, hogy egészséges állatokat 
neveljünk, s ez által jó minőségű hús kerüljön az aszta-
lunkra. Örömmel vettünk részt Sopronkövesden az is-
kolában megszervezett pályaorientációs napon, vala-
mint az óvodában megszervezett játékos bemutatkozó, 
ismeretterjesztő foglalkozáson.  
Örülünk, hogy itt lehetünk, és hogy ennyi nyitott em-
bert sikerült ilyen rövid idő alatt megismernünk. Izga-
tottan várjuk a folytatást! 

dr. Varga Bence és dr. Varga Réka 

A szerkesztőség a beküldött cikkeket nem őrzi meg. A beküldött anyagok nem minden esetben eredeti formában jelennek meg, a főszerkesz-
tő - terjedelemtől függően - a változtatás (a cikk szerkesztése, rövidítése) jogát fenntartja. 

Főszerkesztő:  Kalmár Erika (e-mail: kovesdihermesz@gmail.com)  Olvasószerkesztő: Tóth Zsuzsanna  
Cikkírók: Bognár Tiborné, Farkasné Nyerges Andrea, dr. Erdélyi Miklós, Fülöp Zoltán, Fülöpné Hidegh Csilla, Horváth Martina, Kalmár 
Erika, Kazinczy Péter, Krániczné Dr. Szabó Ágnes, Kelemen Dávid, Menyhárt Ildikó, Mihócza László, Péter Zsanetta, Tárnoki-Makay 
Mihaéla, Tóth Zsuzsanna, Virágh Imréné,  
Címlapfotó: Fülöp Zoltán 
Fotók: Fülöp Zoltán,  Kustor Balázs, újságírói fotók, rendezvényfotók, Pixabay, Pinterest - szabad felhasználású fotók, hivatalos fotók 
Nyomda: Rábaközi Nyomda 
Kiadja és terjeszti:  Sopronkövesd Község Önkormányzata, 9483 Sopronkövesd, Kossuth Lajos utca 77.  
                           Tel: 06 99/536-000, Facebook: Sopronkövesd Hivatalos Oldala, 

          E-mail: polgarmester@sopronkovesd.t-online.hu  
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  A korábbi években Oroszlányban éltünk feleségem-
mel s két kisgyermekünkkel, Flóra kislányunk születése 
után viszont meglehetősen szűkösnek éreztük 2. emele-
ti lakásunkat. Feleségem testvérétől mindig jókat hal-
lottunk Sopronkövesdről a rokonlátogatások alkalmá-
val, ezért egyre többet gondolkodtunk jövőnk változását 
illetően. A lakóhely kiválasztása során elsődleges szem-
pontunk az volt, hogy gyermekeink a számukra legide-
álisabb környezetben cseperedjenek fel. Kevés dolog 
kötött bennünket Oroszlányhoz, ezért 2022 nyarán úgy 
döntöttünk, hogy korábbi városi életünket felhagyva 
Sopronkövesden folytatjuk tovább életünket.  

A gyerekeknek sem volt teljesen idegen a környék, 
mivel gyakran látogattuk meg unokatestvéreiket. Jelen-
leg albérletben élünk, de szeretnénk ebben a községben 
megtalálni a számunkra megfelelő családi házat. A köl-
tözés után rövid idő alatt én is találtam új munkahelyet 
a Velux Kft-nél, így jelenleg az üvegiparban dolgozom. 
Az új munkatársakkal sikerült jó kapcsolatot kialakíta-
nom.  A feleségem cukrász, jelenleg kislányunkkal van 
itthon Gyes-en. Nagyon örülök, hogy meghoztuk ezt a 
döntést, hiszen a családom a lehető legjobban érzi ma-

gát ezen a vidéken. Szívesen látogatjuk gyermekeinkkel 
a Meseösvényt, és mindig színvonalas programokon 
vehetünk részt akár az óvoda, az iskola vagy a falu által 
szervezett rendezvényeken.  

Örülünk, hogy sok kedves, barátságos embert ismer-
hettünk meg. 

Molnár Péter, Molnár- Fabi Eszter, Molnár Marcell Levente,  
Molnár Dorka Diána, Molnár Flóra Eszter 

Megköszönni az udvariasság kérdése! 

A Kotányi cég évek óta támogatja Michael Fohlert 
fűszer- és szárított gomba adományokkal a "Sclerosis 
multiplex levesemhez", amelyet a karácsonyi vásáron 
szolgálok fel, hogy a település beteg hölgyeinek tudjam 
karácsonyi ajándékba adni. Az előző öt ukrajnai utam 
– ahová a háború sújtotta területekre szállítottam se-
gélyadományokat – közül kettőn a Kotányi összesen 
3 000 000 Ft körüli összegben adott támogatásként kü-
lönböző fűszereket. 

 

Michael Fohler 2023. április 27-én átadta a község és 
a Magyar Ökumenikus Segélyszervezet köszönőlevelét 
a cég vezetőjének, Kotányi Erwinnek és Weiss Máriá-
nak. Továbbá Kotányi Erwin úrat a 11. huszárezred 
parancsnoki érdemkeresztjével, Weiss és Patzl asszo-
nyok pedig a 11. huszárezred arany érdemkeresztjével 
tűntette ki. Ezen kitüntetések az osztrák fegyveres erők, 
a tűzoltóság és a mentőszervezetek egyenruháján is vi-
selhetők. 
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